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Glavni in odgovorni urednik
mag. Franci Kotnik

Bodo izgube v zdravstvu odnesle resorno 
ministrico? 

Lani so javni zdravstveni zavodi v Sloveniji 
ustvarili 40 milijonov evrov izgube, s čimer se je 
višina nepokrite izgube povečala za 34 milijonov 
evrov. Tisti javni zdravstveni zavodi, ki so poslova-
li s presežkom prihodkov nad odhodki, so skupaj 
ustvarili 18 milijonov evrov pozitivnega izida, kar 
je bilo 32 odstotkov manj kot leto poprej.

V letu 2015 je s primanjkljajem poslovalo 
osem javnih zdravstvenih zavodov, lani pa se je 
njihovo število dvignilo na 22, od tega je bilo 13 
bolnišnic, šest zdravstvenih domov in trije drugi 
zdravstveni zavodi. Po podatkih združenja zdra-
vstvenih zavodov so neporavnane obveznosti v 
vseh javnih zdravstvenih zavodih na zadnji dan 
lanskega leta znašale 117 milijonov evrov, kar je 
za 24 milijonov več kot konec leta 2015.

Od tega so se za skoraj en odstotek oziroma  
250 tisoč evrov zvišale neporavnane obveznosti 
do 30 dni po zapadlosti, za pet milijonov evrov ali 
za skoraj sedem odstotkov neporavnane obve-
znosti od 30 do 60 dni po zapadlosti, za skoraj 
šest milijonov evrov oziroma 66 odstotkov nepo-
ravnane obveznosti od 60 do 120 dni po zapad-
losti in za dobrih sedem milijonov evrov oziroma 
29 odstotkov neporavnane obveznosti nad 120 
dni po zapadlosti.

Letos se stanje na tem področju še poslabšuje, 
o čemer je javnost pred nedavnim seznanila mi-
nistrica za zdravje Milojka Kolar Celarc in ob tem 
predlagala dvig cen zdravstvenih storitev kot re-

šitev nastale situacije. Ker bi posledice takšnega 
ukrepa občutili tako rekoč vsi državljani, ne pre-
seneča polemičen odziv v javnosti, Slovenska de-
mokratska stranka pa je zoper ministrico v držav-
nem zboru nemudoma vložila (sicer že drugo) in-
terpelacijo.

Da so zadeve v zdravstvu res neurejene, potr-
juje informacija s strani direktorice zgornjesavinj-
skega zdravstvenega doma Darje Es, preberete 
jo lahko na strani 5, da sredi leta 2017 še vedno 
nimajo veljavne pogodbe o izvajanju storitev za 
tekoče leto. V kratkem času so se že dvakrat spro-
stila napredovanja zaposlenih, dvignil se je tudi 
znesek njihovega letnega regresa, priznane cene 
zdravstvenih storitev pa so še vedno na nivoju le-
ta 2014. Ni ga čarodeja, ki bi v takšnih razmerah 
lahko zagotovil pozitivno poslovanje.

Če je Kolar Celarčeva prvo interpelacijo v parla-
mentu dokaj zanesljivo prestala, bo tokrat, sodeč 
po napovedih političnih analitikov, precej drugače. 
Vse namreč kaže, da je ne bodo podprli v koalicij-
ski stranki Desus, zato predsednik vlade Miro Cerar 
menda že razmišlja o njeni zamenjavi, domnevno 
v navezavi s Socialnimi demokrati. Za premierja to-
rej pravih počitnic letošnje poletje ne bo.

(ST)

(IS)
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je Metoda Mezeka je stanje v jav-
nih zdravstvenih domovih slabo 
in se še poslabšuje, zato kot krat-
koročen ukrep predlagajo poviša-
nje cen zdravstvenih storitev za se-
dem odstotkov in spremembo za-
kona o izvrševanju proračuna, ki bi 
zagotovila sredstva za pokritje iz-
gub iz preteklih let. Kot dolgoročen 
ukrep predlagajo vsakoletno uskla-
jevanje cen zdravstvenih storitev.

VLADA OBLJUBLJA IZBOLJŠANJE 
RAZMER

V odgovoru na poslansko vpra-
šanje je premier Miro Cerar pove-
dal, da se je vlada z razmerami 
v zdravstvu že soočila. Če bodo 
sprejeti pripravljeni zakoni, bodo 
po njegovih besedah podani na-
stavki za boljšo situacijo v sloven-
skem zdravstvu. 

Primož Vajdl

Manica Hudales, Mozirje 
Sama sem k sreči zdrava in nisem pogost upo-

rabnik zdravstvenih storitev, se mi pa zdi, da so ce-
ne že sedaj visoke in da bodo bolniki v primeru pod-
ražitve težko zmogli plačevati različne pripomočke, 
ki jih ne morejo dobiti na brezplačen recept. Izgu-
be, ki nastajajo v bolnišnicah in drugih zdravstvenih 
ustanovah, bi lahko rešili z bolj preudarnim naroča-
njem potrebnega materiala in pripomočkov.

Lidija Slapnik Fedran, Šmartno ob Dreti
Z zdravniki v naši dolini imam same dobre izku-

šnje, je pa res, da vsi varčujejo tako pri zdravilih kot 
pri pripomočkih. Sama sem zdrava in njihove stori-
tve koristim le v primeru bolezni otrok, a tudi tedaj 
gledajo, da priporočijo zdravilo, ki ga je možno ku-
piti brez recepta. Sicer pa problematike v zdravstvu 
ne poznam in je ne morem ocenjevati. Zdi se mi, da 
so zdravniki dovolj plačani, čakalne dobe pa so predolge. V sorodstvu ima-
mo bolnika z rakom in na določene preiskave je moral čakati zelo dolgo. V 
takih primerih se, preden sploh prideš na vrsto, lahko zdravstveno stanje 
bistveno poslabša.

Tomaž Svet, Rečica ob Savinji
Z zdravniki v celjski bolnišnici imam slabe izku-

šnje, v ljubljanski pa zelo dobre. Čakalne vrste za 
specialistične preglede so zelo dolge, ko pa greš 
na pregled samoplačniško, hitro prideš na vrsto, a 
so pregledi zelo dragi. Menim, da podražitve zdra-
vstvenih storitev ne bodo bistveno zmanjšale izgub 
v zdravstvu, potrebne so bolj korenite spremembe. 
Izgube v bolnišnicah bi lahko rešili s preudarnim 
naročanjem pripomočkov in opreme ter seveda zdravil.

Boštjan Rihter, Zgornji Dol
Če bi se v zdravstvu obnašali podjetniško, ne bi 

bilo nobenih izgub, tako pa tu levji delež poberejo 
zavarovalnice. Tudi čakalne vrste so predolge. Za-
varovalnice, ki imajo opcijo dodatnega zavarova-
nja za primer »mimo vrste«, pobirajo le zaslužek, 
kajti več ljudi, kot se jih bo odločilo za to opcijo, več 
jih bo spet na istem – morali bodo čakati. Sicer pa 
so zdravstvene storitve bistveno predrage. Najbrž 

ni težko preračunati, koliko specialističnih pregledov z določenim apara-
tom bi bilo treba opraviti, da bi ta bil rentabilen. 

Majda Zdolšek, Okonina
Čakalne dobe pri specialistih so zelo dolge, pre-

dolge. Že dlje časa sem v bolniškem staležu in ne 
verjamem, da bi skrajševanje bolniške kaj bistve-
no pripomoglo k reševanju finančnega primanjklja-
ja. Človek se mora pozdraviti, če se želi pripravljen 
vrniti na delovno mesto. Cene zdravstvenih storitev 
so že sedaj zelo visoke, zato si samoplačniških sto-
ritev nekdo z nizko pokojnino sploh ne more privo-
ščiti.

Pripravila in fotografirala Marija Šukalo

Tema tedna, Anketa

Naša anketa
Bi dvig cen rešil izgube v zdravstvu?

Trenutno finančno stanje v javnih zdravstvenih zavodih je slabo in 
se dodatno poslabšuje. Takšne razmere po mnenju zdravstvene mini-
strice Milojke Kolar Celarc terjajo takojšnje ukrepanje, zato je predla-
gala povišanja cen zdravstvenih storitev za sedem odstotkov in spre-
membo zakona o izvrševanju proračuna, ki bi zagotovila sredstva za 
pokritje izgub iz preteklih let. Kaj o tem menite uporabniki zdravstve-
nih storitev? 

ALARMANTNA SITUACIJA V SLOVENSKEM ZDRAVSTVU

Kako ustaviti visoko izgubo zdravstvenih zavodov?
Ministrstvo za zdravje je v začet-

ku julija objavilo informacijo, da so 
imeli zdravstveni zavodi konec me-
seca maja kar za 152 milijonov 
evrov zapadlih obveznosti. Njihov 
primanjkljaj se bo do konca leta še 
povečal, številka naj bi dosegla 200 
milijonov evrov, je razkrila ministrica 
za zdravje Milojka Kolar Celarc.

PREMALO DENARJA ZA 
ZDRAVSTVO

Po podatkih OECD so izdatki za 
zdravstvo na prebivalca v Sloveni-
ji v letu 2015 znašali 1.983 evrov, 
medtem ko je povprečje Evrop-
ske unije 2.781 evrov. V primerja-
vi z Avstrijo in Nemčijo, kjer država 
za zdravstvene potrebe prebivalca 
nameni okrog štiri tisoč evrov, je ta 
številka v Sloveniji kar za polovico 
nižja. Kljub temu Slovenija na po-
dročju zdravstva dosega primerlji-

ve rezultate v kakovosti in dostop-
nosti. Medicinska revija The Lancet 
je Slovenijo na tem področju uvr-
stila na 18. mesto, za njo pa so se 
znašle Hrvaška, Madžarska, Velika 
Britanija in tudi Nemčija.

ZDRAVSTVO TRPI NA RAČUN 
DRUGIH RESORJEV

Na predstavitvi poslovanja jav-
nih zdravstvenih zavodov je mini-
strica Kolar Celarčeva med raz-
logi za sedanje stanje navedla, 
da se je reševanje javnih financ 
v času finančne krize izvajalo v 
breme zdravstvenega sistema, 
saj bolnišnice in zavodi niso do-
bili v celoti plačanega programa, 
ki so ga izvedli. »Ta država je zelo 
hitro našla več milijard evrov za 
sanacijo bančnega sistema, za 
zdravje naših ljudi, za zdravstve-
no varstvo pa se je kvečjemu je-

malo,« je opozorila ministrica.
Krizna leta so javne zdravstvene 

zavode prizadela do te mere, da ne 
morejo več normalno izvajati javne 
službe, stanje pa se poslabšuje tu-
di v bolnišnicah. Nekateri tako vidi-
jo rešitev v njihovi privatizaciji ozi-
roma prodaji.

PREDLOG ZVIŠANJA CEN 
ZDRAVSTVENIH STORITEV 

V zdravstveni sistem je potrebno 
pripeljati dodaten denar, je prepri-
čana ministrica, dogovor v vladi 
o tem pričakuje še ta mesec. Med 
predlogi sprememb je tudi sede-
modstotni dvig cen zdravstvenih 
storitev, o mogočih ukrepih in nači-
nih, kako zagotoviti dodaten denar, 
pa naj bi bilo več znanega po po-
gajanjih s finančnim ministrstvom.

Po besedah direktorja Združe-
nja zdravstvenih zavodov Sloveni-
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Tema tedna, Iz občin, Informacije

Darja Es, direktorica Javnega zavoda Zgornje-
savinjski zdravstveni dom Nazarje: 

»O finančnem stanju Zgornjesavinjskega zdra-
vstvenega doma Nazarje ne morem govoriti, ker še 
nimamo podpisane pogodbe za letošnje leto. Me-
seca julija tako javni zavodi poslujemo brez ura-
dno podpisane pogodbe o izvajanju storitev za leto 
2017. Nerealno je pričakovati, da bomo javni zavodi 
po ukinitvi vseh varčevalnih ukrepov s ceno iz leta 

2014 lahko poslovali pozitivno. V tem času so se napredovanja že dvakrat 
sprostila, letos se je zvišal tudi letni regres za vse zaposlene, stroški plač v 
teh dveh letih so zrasli za pet odstotkov, cene zdravstvenih storitev pa so 
ostale iz leta 2014, zato stvari na tak način ne morejo dolgo funkcionira-
ti. Vsi zavodi, tudi zdravstveni domovi, trenutno poslujemo s tekočo izgu-
bo ravno zaradi omenjene cene storitev, ki je nesorazmerna s stroški de-
la zaposlenih.« 

OBČINA LJUBNO 

Več odsekov cest z novim 
asfaltom

Nova asfaltna prevleka ceste v Savini pri skakalnici (Fotodokumentacija 
Občine Ljubno)

OBČINSKI SVET LJUBNO 

Dodatna volilna enota za 
lokalne volitve

Na zadnji seji so ljubenski ob-
činski svetniki sprejeli osnutek od-
loka o določitvi volilnih enot za vo-
litve članov občinskega sveta in 
župana. V odloku je, glede na do 
sedaj veljavnega, ena volilna eno-
ta več. 

OKONINA IN MELIŠE ZA 
SPREMEMBO

Po lokalnih volitvah leta 2014 
so krajani Okonine in Meliš po-
dali pobudo za preoblikovanje 
volilnih enot. Občinski svet je 
pred časom zadevo obravna-
val in potrdil smiselnost pobu-
de. Občinska uprava je pripravi-
la gradivo, na zadnji seji občin-
skega sveta konec junija pa so 
svetniki dobili na mize osnutek 
odloka o določitvi volilnih enot v 
občini Ljubno. 

IZ ČETRTE VOLILNE ENOTE DVE 
NOVI

V predlogu odloka je ena volil-
na enota več kot doslej. Iz prejšnje 
četrte volilne enote Radmirje, Juva-
nje, Okonina in Meliše, kjer se je vo-
lilo tri svetnike, naj bi nastali dve vo-
lilni enoti. Šesta volilna enota bi tako 
obsegala naselji Radmirje in Juva-
nje, v njej bi se volila dva člana ob-
činskega sveta, v sedmi volilni enoti, 
ki bi zajemala naselji Okonina in Me-
liše, pa bi se volil en svetnik.

SPREJEM NA NASLEDNJI SEJI
Občinski svet je predlagani od-

lok na zadnji seji soglasno potrdil, še 
pred tem so ga obravnavala pristoj-
na telesa občinskega sveta. To je bila 
prva obravnava, naslednjič je predvi-
deno dokončno sprejetje odloka.

Marija Lebar

LUČE

Skoraj pol milijona državnih 
sredstev za športni center?

Občina Luče se je prijavila na 
javni razpis Ministrstva za izobra-
ževanje, znanost in šport. S tako 
pridobljenimi sredstvi želijo sofi-
nancirati izgradnjo športnega cen-
tra v Lučah. Kot je povedal župan 
Ciril Rosc, pisnega odgovora še ni-
so prejeli, so pa rezultati objavljeni 
na spletni strani ministrstva, kjer so 
Luče razvrščene na tretje mesto.

»Gre za okoli 450 tisoč evrov. 
Računamo, da bomo ta sredstva 
dobili odobrena. Skupaj z večletni-
mi namenskimi prihranki iz prora-
čuna in s predvidenim zneskom, 
ki ga bomo za gradnjo rezervirali 

v proračunu v letu 2018, bi bila fi-
nančna konstrukcija za izgradnjo 
tega pomembnega objekta zapr-
ta,« je pojasnil župan Rosc.

Pogoj za koriščenje sredstev iz 
omenjenega razpisa je pričetek in 
zaključek investicije v letu 2018. 
Tako bi konec prihodnjega leta lah-
ko imeli v Lučah na razpolago pro-
store tako za šolsko telovadbo kot 
za športno udejstvovanje različnih 
društev in posameznikov. V centru 
bi bilo mogoče organizirati tudi os-
tale prireditve, kot so proslave, sre-
čanja, nastopi in razstave.  

Marija Lebar

V občini Ljubno so v poletnih 
dneh izvedli nekaj obnov dotraja-
nih odsekov lokalnih cest. Občina 
je financirala tako podlage kot as-
faltno prevleko, za kar so bila rezer-
virana sredstva v proračunu.

ZA OBNOVO 30 TISOČAKOV
Izvajalec asfaltiranja je bilo pod-

jetje VOC Celje, podlage pa sta iz-
vedli podjetji Gaber d. o. o. in TGM 
Petek d. o. o. Gre za dele cest, ki so 
bili že prej v slabem stanju, dodat-
no pa je nekatere od njih razdeja-
la voda ob neurju konec letošnje-
ga aprila. Tako so obnovili ceste v 
industrijsko poslovni coni Loke, v 
Razborju in v Savini pri skakalnici. 

Celoten sklop omenjene obnove 
bo po besedah direktorja občinske 
uprave Radenka Tešanovića obči-
no stal skoraj 30 tisoč evrov.

PRENOVILI BODO TUDI VPADNICO 
V TRG

To pa ni edina investicija v ce-
stno infrastrukturo na Ljubnem. V 
načrtu imajo še dela v okviru pro-
jekta Modernizacija lokalnih cest. 
V tem sklopu bodo med drugim 
prenovili osrednjo vpadnico v trg 
od mostu čez Savinjo do Placa. 
Predhodno so tam že izvedli ob-
novo javne komunalne infrastruk-
ture.

Marija Lebar 

Rezultati nagradne igre
Med pravočasno prispelimi pra-

vilnimi odgovori na nagradno vpra-
šanje, kdo je glavni izvajalec na leto-
šnjem Flosfestu (Toni Cetinski), smo 
izžrebali dobitnike dveh dvodnevnih 
vstopnic za omenjeno prireditev:

- Tatjana Jurjovec, Šmartno ob 
Dreti 83, 3341 Šmartno ob Dreti;

- Alenka Jurjovec Lanišek, Šmar-
tno ob Dreti 83, 3341 Šmartno ob 
Dreti;

- Tanja Lužnik, Radmirje 20, 
3333 Ljubno ob Savinji;

- Benjamin Sem, Radmirje 40, 
3333 Ljubno ob Savinji;

- Valentina Špoljar, Bočna 107, 
3342 Gornji Grad.

Prejemniki prevzamejo na-
grade v uredništvu Savinjskih 
novic v gradu Vrbovec v Nazar-
jah do vključno petka, 28. juli-
ja 2017.  
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Gospodarstvo, Iz občin

ODELO SLOVENIJA 

Zaradi novih naročil širijo poslovne prostore

Svečani rez traku sta opravila predsednik vlade dr. Miro Cerar in lastnik podjetja Ahmet Bayraktar. 
(Foto: Primož Vajdl) 

V preboldski tovarni avtomobilskih luči so 
predali namenu novo proizvodno-logistično 
halo velikosti dobrih šest tisoč kvadratnih me-
trov. V tovarni, kjer je zaposlenih tudi veliko 
Zgornjesavinjčanov, povečujejo proizvodnjo 
zaradi novih poslov z BMW-jem, Mercedesom 
in Audijem. 

Svečani rez traku sta opravila predsednik 
vlade dr. Miro Cerar in Ahmet Bayraktar, la-
stnik turškega podjetja Bayraktarlar Holding, 
ki je od leta 2011 stoodstotni lastnik skupine 
Odelo.

PROJEKT VREDEN ŠTIRI MILIJONE EVROV
Projekt, za katerega so lansko leto položili 

temeljni kamen, je vreden 3,7 milijona evrov, 
za naložbe na lokaciji v Preboldu pa namera-
vajo v naslednjih treh letih nameniti še 23 mi-
lijonov evrov. V novi hali bo poleg proizvod-
nih in logističnih površin tudi več pisarniških 

OBČINA REČICA OB SAVINJI

Savinja kot biser naravne dediščine 
Župan Vinko Jeraj, direktorica občinske upra-

ve Majda Potočnik in strokovni sodelavec Rok 
Jamnikar so rečiškemu občinskemu svetu 
predstavili projekt imenovan Biseri naravne de-
diščine, ki bi lahko bil sofinanciran z evropskimi 
sredstvi. Občinski svet je projektu izrekel podpo-
ro in na občini sedaj intenzivno delajo na pripra-
vi prijave na razpis v septembru. 

IDEJA IZ LETA 2012
Zamisel o ureditvi območja ob Savinji sega v 

leto 2012, ko se je takratni sklic občinskega sve-
ta že pozitivno izrekel za projekt, imenovan Savi-
nja pri Šentjanžu. Kot kaže, bo nekoliko preobli-
kovan projekt mogoče prijaviti na razpis za so-
financiranje Interreg SI–HR, prednostna os 2, 
Ohranjanje in trajnostna raba naravnih in kultur-
nih virov.

ČEZMEJNI PROJEKT
Partnerji so Občina Rečica ob Savinji, Za-

vod RS za varstvo narave, območna enota Ce-
lje, Zavod za gozdove RS, območna enota Na-
zarje, Gozdarski inštitut Slovenije in več hrva-
ških partnerjev. Lokacija izvajanja projekta je 
na območju Natura 2000 v občini Rečica ob 
Savinji in na območju partnerskih parkov na 
Hrvaškem.

POUDAREK POMENU NARAVNEGA OKOLJA
Projekt je osredotočen na izboljšanje stanja 

določenih zaščitenih živalskih vrst (ribe in ne-
topirji). Za dosego tega cilja bo izvedenih več 
ukrepov, med drugim ciljno usmerjanje obisko-
valcev na način, da se uredijo sprehajalne poti z 
elementi urbane opreme za varovanje pred one-
snaženjem, počitek in ozaveščanje o pomenu 

naravnega okolja. Sem sodijo tudi možnost za-
piranja območja, oživitev slepe struge Mlinšči-
ce, izdaja brošur, izvedba delavnic, predvidena 
je tudi zaposlitev varuha območja oziroma tako 
imenovanega rangerja.

IZVEDBA V LETIH 2018-2019
Po predvidevanjih bi stroški projekta za Ob-

čino Rečica ob Savinji znašali okoli 420 tisoč 
evrov, od tega nepovratnih evropskih sredstev 
85 odstotkov vseh upravičenih stroškov. Traja-
nje projekta je omejeno na 30 mesecev, prijava 
letos septembra. Na občini so projekt že uvrstili 
v načrt razvojnih programov, sedaj teče izdela-
va investicijskega projekta, ki ga bo v septembru 
potrjeval občinski svet, nakar bo sledila prijava 
na razpis.

Marija Lebar

in namenskih prostorov. V njej bodo proizva-
jali sisteme in komponente naprednih zadnjih 
luči in smernikov za najuglednejše avtomobil-
ske znamke. Do konca letošnjega leta naj bi 
bili zgrajeni še nekateri drugi objekti, tako da 

bo skupna površina pokritih objektov celot-
nega podjetja znašala skoraj štirideset tisoč 
kvadratnih metrov.

VLADA IN LASTNIKI UPAJO, DA BODO ŠE 
NAPREJ USPEŠNO SODELOVALI

Kot je v svojem govoru povedal lastnik pod-
jetja Ahmet Bayraktar, se v Odelu nadejajo na-
daljnjega dobrega sodelovanja z državo, nje-
govim besedam pa se je pridružil premier Ce-
rar, ki je med drugim dejal: »Znanje in izkušnje 
zaposlenih so prav gotovo eden od ključnih ra-
zlogov za odločitev družbe o nadaljnjih vlaga-
njih v Slovenijo in Prebold. Več slovenskih pod-
jetij je vodilnih v razvoju in proizvodnji kompo-
nent za vozila vseh vrst, kar kaže na kakovos-
ten izobraževalen sistem ter primerno poslov-
no okolje v Sloveniji, ki uspešno konkurira tudi 
na izrazito globalnem trgu avtomobilske indu-
strije. Slovenija bo še naprej izvajala spremem-
be in ukrepe, ki so namenjeni izboljšanju po-
slovnega okolja ter povečanju konkurenčnosti 
gospodarstva, ob hkratni skrbi za okolje.«

OMOGOČENA NADALJNJA RAST PODJETJA
Od lanskega oktobra se je v podjetju na novo 

zaposlilo 380 ljudi, skupna številka pa znaša že 
preko 1.300 zaposlenih. Do konca leta naj bi jih 
zaposlili še nekaj deset. Letos v podjetju uvaja-
jo tudi nov proces, in sicer izdelavo elektronskih 
sklopov za vgradnjo v avtomobilske luči. Po be-
sedah direktorja Odelo Slovenija Davorina Do-
bočnika je cilj podjetja, da v prihodnje ustvarjajo 
okoli 200 milijonov evrov letnega prometa in še 
povečajo število zaposlenih.

Primož Vajdl
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PROJEKT ROBIN FOOD DALIBORJA MATIJEVIĆA IZ NAZARIJ

Reševanje globalnega problema zavržene hrane

Dalibor Matijević pojasnjuje, da Robin Food rešuje živila, ki bi najverjetneje 
pristala v smeteh, čeprav ustrezajo zdravstvenim varovalkam. 

(Foto: arhiv D. Matijević) OSNOVNA ŠOLA MOZIRJE

Podjetje BSH Hišni aparati 
doniralo računalnike

Prenosni računalnik za uporabnike je dobila tudi šolska knjižnica. 
(Fotodokumentacija OŠ Mozirje) 

NAZARJE 

Odstranili cisterni pri blokih

Danes si življenja v sodobnem 
svetu brez računalnika sploh ne 
predstavljamo. Ima ga že vsaka hi-
ša, ponekod že vsak član gospo-
dinjstva. Z njim si širimo obzorja, 
poiščemo želene informacije, ide-
je, jih delimo z drugimi … Skratka, 
postal je vsakodnevni spremljeva-
lec pri delu, učenju in zabavi. 

Na Osnovni Mozirje so nazad-
nje opremili računalniško učilni-
co pred enajstimi leti, računalni-
ki v ostalih učilnicah pa so še sta-
rejši. Njihovi potrebi po posodobitvi 
so prisluhnili v podjetju BSH Hišni 
aparati Nazarje, ki je doniralo veli-

ko zmogljivejše in novejše računal-
nike. Tako so v letošnjem šolskem 
letu dobili lepo število stacionarnih 
računalnikov, monitorjev in preno-
snikov, s katerimi so zamenjali ra-
čunalnike v računalniški učilnici, 
po kabinetih in v razredih. En pre-
nosnik za uporabnike je dobila tu-
di šolska knjižnica, saj za večjega 
skoraj nima prostora. 

Tako učiteljem kot učencem ta 
posodobitev veliko pomeni in se ta-
ko tudi javno zahvaljujejo podjetju 
BSH Hišni aparati za to prepotreb-
no donacijo. 

Janja Irman Kolar

V začetku julija je v Mariboru zaži-
vela trgovina Robin Food, v Ljubljani 
pa bistro z istim konceptom. Projekt je 
plod dela Nazarčana Daliborja Matije-
vića, nastal pa je na podlagi želje po 
preoblikovanju odnosa do proizvede-
ne hrane in naravnega okolja, zato po-
vezuje podjetja in druge organizacije, 
ki želijo deliti presežke hrane. 

ZMANJŠATI KOLIČINO ODPADNE 
HRANE

»Cilj in želja ekipe, ki dela na pro-
jektu, je izboljšati življenje ljudi in 
zmanjšati količino odpadne hrane 
ter na ta način zmanjšati negativen 
vpliv na okolje,« je ob otvoritvi trgovi-
ne izpostavil Matijević. Robin Food 

rešuje živila, ki bi najverjetneje prista-
la v smeteh, čeprav ustrezajo zdra-
vstvenim varovalkam in jih prodajajo 
po tudi 90 odstotkov nižji ceni. 

KREIRANJE INOVATIVNIH REŠITEV
»Tudi opremo trgovine in bistro-

ja sestavljajo predmeti, ki so jih 
podjetja ali občani že odpisali, mi 
pa smo jim povrnili življenje ter do-
dali precej večjo dodano vrednost 
kot unikaten dekor. Težimo h kreira-
nju inovativnih rešitev, ki jih imple-
mentiramo z namenom opravlja-
nja svoje dejavnosti. Poseben pou-
darek dajemo tudi družbi in okolju, 
v katerem živimo,« med drugim po-
udarja mladi podjetnik. 

PROJEKT AGROMARKET
V začetku leta je Dalibor Mati-

jević predstavil tudi projekt Agro-
market. Z njim ponuja rešitev, ki se 
osredotoča na podporo lokalnemu 
kmetijstvu in skrajša prehransko 
verigo do javnih institucij ter drugih 
poslovnih subjektov preko spletne-
ga središča. 

»Agromarket povezuje zaupanja 
vredne prodajalce slovenskih proi-
zvodov s kupci, ki si želijo kvalitetnih 
proizvodov z natančnim izvorom. V 
grozdu je že več kot osemsto ponu-
dnikov. Naš cilj je preprost – omo-
gočiti dostop do slovenskih proi-
zvodov in kmetijam omogočiti več-
jo konkurenčnost,« pojasnjuje Ma-

tijević in poudarja, da je prava po-
slovna ideja v skupnem naročanju, 
saj se s tem poveča količina naro-
čenega, kar omogoča kupcem več-
ji prihranek in zmanjša stroške tran-
sportnih poti. 

NAJBOLJŠI SLOVENSKI STARTUP
Diplomirani inženir strojništva iz 

Nazarij je sicer s svojim podjetjem 
že osvojil nekaj uglednih nagrad, 
kot na primer Tech Crunch, Central 
European Startup Award kot naj-
boljši slovenski startup v kategoriji 
Cloud/Big data application in izbor 
v program Smart City podjetniške-
ga pospeševalnika ABC. 

Marija Šukalo

Občina Nazarje je pred časom 
objavila zbiranje ponudb za izved-
bo del za odstranitev dveh cistern 
za kurilno olje pri blokih na Zadreč-
ki cesti v Nazarjah. Po izbiri naju-
godnejšega ponudnika so prej-
šnji teden začeli z deli in cisterni 
odstranili. Sledila bo ureditev zele-
nice in izvedba parkirišča, saj par-
kirnih mest primanjkuje.

Stanovalci bloka na Zadrečki 
cesti 21 so že pred časom dali po-
budo za odstranitev dveh cistern 
za kurilno olje, ki sta bili namešče-
ni v osemdesetih letih prejšnjega 
stoletja, ko so se nekateri tamkaj-

šnji večstanovanjski objekti ogre-
vali s tem energentom. Ko so prešli 
na daljinsko ogrevanje, sta cisterni 
postali nepotrebni. 

Izvajalsko podjetje je po izko-
pu cisterni razrezalo in ostanke 
odpeljalo na odpad. Sledi uredi-
tev okolice in parkirišča, ki bo za-
enkrat v makadamski izvedbi. V ta 
namen bodo naredili izkop, polo-
žili gradbeni tekstil, napravili na-
sutje in ga z valjanjem utrdili. Gre 
za površino okoli 150 kvadratnih 
metrov, kjer bo prostora za do de-
set vozil.

Marija Lebar 
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EKIPA KANALA A NA TURISTIČNI KMETIJI KOROŠEC 

Reberčnikovi del zgodbe, ki privablja turiste v našo dolino

Pri Reberčnikovih je v delo vpeta vsa družina. (Fotodokumentacija družine Reberčnik) 

OBČINSKI SVET MOZIRJE

Računajo, da bodo sredstva za TIC dobili na razpisu

CIVILNA INICIATIVA ZA OHRANITEV BOLNIŠNICE TOPOLŠICA

Odločitev odložena vsaj do konca 
parlamentarnih počitnic

Za ohranitev samostojnosti bolnišnice v To-
polšici se je zavzelo izjemno število ljudi. To kaže 
na velik interes tukajšnjega prebivalstva po ena-
komernem in enakopravnem dostopu do zdra-
vstvenih storitev. Iz civilne iniciative (CI) za oh-
ranitev bolnišnice Topolšica so sporočili, da so 
zbrali več kot 17 tisoč podpisov podpore. 

TUDI NA ODBORU MINISTRICA BREZ 
ARGUMENTOV

V izjavi za javnost se je CI zahvalila vsem pod-
pisnikom in dodala še nekatera dejstva o dejav-
nostih, ki so jih izvedli, med drugim okroglo mi-
zo. Uspeli so tudi s sklicem parlamentarnega 
odbora za zdravstvo, kjer ministrica, kot pišejo, 
ni ponudila nobenih argumentov niti izračunov, 
ki bi dokazali, da je pridružitev Celju smotrna. 

ŠE NAPREJ BODO SPREMLJALI AKTIVNOSTI 
V spremnem dopisu k izjavi je predsednica 

CI Marija Vrtačnik zapisala: »Hitro in neutemelje-
no pripojitev Bolnišnice Topolšica k Splošni bol-
nišnici Celje smo, upamo, odložili vsaj do konca 
parlamentarnih počitnic. Bomo pa še naprej ak-
tivni in zelo pozorni na kakršnokoli dogajanje v 
zvezi z Bolnišnico Topolšica.«

POZIV VLADI
Civilna iniciativa sporoča, da bo skrbno spre-

mljala vse dejavnosti v zvezi s pripojitvijo, da bo 
z neutemeljenim in povsem zgrešenim projektom 
pridružitve seznanila vse ministre in da bo poz-
vala vlado, naj ob morebitnem predlogu sklepa 
o združevanju obeh bolnišnic glasuje proti temu.

Marija Lebar

Ekipa informativne televizijske oddaje Svet na 
kanalu A letos predstavlja družine in posame-
znike, ki so stopili izven svojih okvirjev, pričeli tu-
ristični posel in uspeli. Mednje sodi tudi družina 
Reberčnik iz Ljubije, ki so jo »akanalovci« obiska-
li drugi julijski torek.

POZITIVNI KOMENTARJI ZADOVOLJNIH 
STRANK

K odločitvi za snemanje omenjene turistič-
ne destinacije so TV-ekipo vodili pozitivni ko-
mentarji številnih zadovoljnih strank, ki apart-
majev in velnes centra Korošec ne obiščejo sa-
mo enkrat, temveč se pogosto vračajo. Da bi 
kar se da pristno predstavili utrip kmetije, so se 
pri Reberčnikovih, kjer je v delo vpeta vsa druži-
na, mudili skoraj ves dan. Tako je nastal petmi-
nutni zapis, ki bo v oddaji Svet na kanalu A na 
sporedu enkrat do konca julija.

DOBRA REKLAMA
Po besedah vodje turistične kmetije Urške Re-

berčnik so zelo veseli, da so del turistične zgod-
be, ki privablja Slovence in druge turiste v našo 

dolino: »To je za nas dobra reklama, hkrati pa ob-
veza, da gostom nudimo najboljše. Da smo že 
vrsto let na pravi poti, dokazujejo zadovoljni go-

stje, ki se k nam vračajo in s sabo pripeljejo svo-
je prijatelje in znance.«

Marija Šukalo

Mozirski svetniki so na zadnji seji spreje-
li spremembo odloka o ustanovitvi zavoda 
Osnovna šola Mozirje. Sprememba se je na-
našala na spremembo šolskega okoliša, ki ga 

je prinesla ukinitev podružnične osnovne šole 
na Lepi Njivi. Brez razprave so potrdili odloka o 
Glasbeni šoli Nazarje; ko bosta sprejeta v vseh 
sedmih občinah, bosta začela veljati.

URŠKA PESAN NA ČELU ZTKŠM
Svetniki so soglašali z imenovanjem Katje 

Esih za direktorico Regijskega študijskega sre-
dišča Celje, potrdili pa so tudi vršilko dolžnosti 
direktorice Javnega zavoda za turizem, kulturo, 
šport in mladino Občine Mozirje. Na to mesto je 
bila za obdobje enega leta imenovana Urška Pe-
san, javni zavod pa se bo prijavil na razpis LAS 
za izgradnjo TIC-a v Mozirju.

TIC PRI AVTOBUSNI POSTAJI
Le-ta bo umeščen pri avtobusni postaji. Ko bo-

do zaključena dela na novem krožišču, bo Elektro 
Celje odstranil transformator in ga postavil na dru-
go mesto. Lokacijo TIC-a so pohvalili tudi svetniki, 
ki jim prvotna varianta v Preseki, ob vstopu v doli-
no, ni pretirano odgovarjala. Poleg tega so bili vese-
li informacije, da če s projektom uspejo na razpisu 
LAS, lahko pričakujejo 80-odstotno sofinanciranje. 
Načrti za leseni objekt so že pripravljeni.

ZA UREDITEV KROŽIŠČA BO SKRBEL GAJ
Svetniki so obravnavali tudi predlog ureditve no-

vega krožišča. Za zasaditev bo skrbelo Ekološko 
hortikulturno društvo Mozirski gaj, stroške pripra-
ve (elektrika, voda …) pa bo nosila občina. Svetniki 
so želeli, da se z društvom sklene pisni dogovor o 
skrbi za notranjo ureditev krožišča, da kdaj kasne-
je ne bi bilo dvomov o tem, kdo je za to odgovoren.

Štefka Sem
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20. SREČANJE PRANGERSKIH KRAJEV

Okus zgornjesavinjskega želodca spoznali tudi v Brestanici

Predsednik rečiškega turističnega društva Toni Strnišnik je predstavniku Krajevne skupnosti 
Brestanica izročil spominsko darilo. (Foto: Marija Šukalo)

DRUŠTVO DIABETIKOV ZGORNJE SAVINJSKE DOLINE

O parodontozi – najpogostejšem vzroku za izgubo zob pri 
odraslih

Ustna higieničarka Špela Blažič je spregovorila o pravilni ustni higieni, pripomočkih in pomenu 
zgodnjega odkrivanja parodontalne bolezni. (Foto: Barbara Rozoničnik) 

Društvo diabetikov Zgornje Savinjske doline je 
v Mozirju pripravilo predavanje ustne higieničar-
ke Špele Blažič iz Dentalnega centra Clarus iz 
Ljubljane. Spregovorila je o pravilni ustni higie-
ni, pripomočkih in pomenu zgodnjega odkriva-
nja parodontalne bolezni ali, kot jo imenujemo, 
bolezni obzobnih tkiv, še zlasti pri diabetikih.

KRVAVENJE DLESNI PRVI ZNAK PARODONTOZE
Proces parodontalne bolezni je dolgoročen, 

prvi alarmantni znak je krvavenje dlesni, kar po-
gosto spregledamo in ne ukrepamo, saj bolečin 
ni. Če se krvavenje ne zdravi, pride do vnetja ob-
zobnih tkiv. Vpliva tudi na druge sistemske bo-
lezni, saj je v naši ustni votlini vse polno bakterij, 
ki se prenašajo preko sline v kri in posledično v 
vse telesne organe, parodontoza pa vodi do iz-
gube zob. Poznamo več oblik parodontalne bo-
lezni, zastrašujoč pa je podatek, da kar 90 od-
stotkov ljudi trpi za eno od teh oblik. 

USTREZNA USTNA HIGIENA IN REDNI OBISKI 
PRI ZOBOZDRAVNIKU

Ustrezna ustna higiena in redni obiski pri 
zobozdravniku so naložba za zrela leta, da se 
bomo tudi takrat z veseljem nasmehnili in lah-
ko brezskrbno ugriznili v jabolko, hkrati si vsi že-
limo obdržati zobe čim dlje ali kar vse življenje. 

Blažičeva je poudarila pomen uporabe zobne 
nitke in interdentalnih ščetkic za čiščenje med-
zobnih prostorov ter spregovorila o čiščenju in 
vzdrževanju protez in fiksne protetike. 

POTREBNO REDNO ČIŠČENJE ZOBNEGA 
KAMNA

»Pomembno je redno čiščenje zobnega 
kamna. Imamo ga vsi, tudi če ga ne vidimo, 

je prisoten. Večkrat se nahaja pod dlesnijo 
in prav tam se običajno pričnejo težave,« je 
dejala Blažičeva. V začetni fazi se parodon-
talna bolezen lahko nadzoruje, stanje pa se 
ob ustrezni terapiji izboljša, saj imajo tkiva 
sposobnost regeneracije. Bolezen ni ozdra-
vljiva, je gensko pogojena in se prenaša s 
slino. 

Barbara Rozoničnik

Turistično društvo in Kulturno društvo Svobo-
da Brestanica sta pripravila 20. prangerijado – 
srečanje krajev s sramotilnim stebrom. Dogo-

dek je potekal v okviru tradicionalnega Petrove-
ga sejma. Od štirinajstih slovenskih krajev, ki se 
ponašajo s sramotilnim stebrom, se je z igro in 

plesom predstavilo devet krajev, med njimi tudi 
Rečica ob Savinji.

PREDSTAVITVE PRIKAZA SOJENJA V 
PRETEKLOSTI

Prangerje so postavljali za kaznovanje lažjih 
prekrškov že v 12. in 13. stoletju, kazni pa so na 
njih izvajali ponekod vse do sredine 19. stoletja. 
Nekateri udeleženci srečanja so zato izbrali za 
svojo predstavitev prikaz sojenja v preteklosti, 
komično obarvane zgodbe pa so dodobra na-
smejale občinstvo.

REČIČANI NAVDUŠILI S KULINARIKO
Rečičani se v Brestanici niso predstavili z igro, 

temveč s promocijskim materialom naše doli-
ne in zgornjesavinjsko kulinariko. Pri njih je bilo 
moč poskusiti zgornjesavinjski želodec, doma-
či kruh in tolkec. Omenjene dobrote so privabile 
številne obiskovalce. Za popestritev dogodka so 
poskrbeli različni sejmarji, Teater Cizamo in lo-
kostrelci s Turjaka.

Marija Šukalo
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ZLATA PALETA 2017 - FOTOGRAFIJA IN KIPARSTVO

Božičevi in Špecovi certifikat kakovosti za kiparstvo

Dobitnice priznanj in certifikatov za kiparstvo (od leve): Irena Remic, 
Marjeta Špec, Blanka Božič. (Foto: Marija Šukalo) 

LJUBNO OB SAVINJI

Flosfest bo upihnil 15. svečko
Klub zgornjesavinjskih študen-

tov tudi letos pripravlja tradicional-
ni Flosfest. Na ljubenskem odru so 
se v minulih letih zvrstila številna 
znana glasbena imena, tako iz Slo-
venije kot iz tujine. 

28. in 29. julija lahko na odru 15. 
Flosfesta znova pričakujete glas-
bene zvezde, prav tako povsem 
sveže obraze, predvsem pa težko 
pričakovane nastopajoče, na ka-
tere se publika pripravlja že od lan-
skega julija, ko je bilo na Ljubnem 
ob Savinji živahno v družbi prete-

žno slovenskih glasbenikov.
Letos v Vrbje prihaja nova zvez-

da na Balkanu Lana Jurčević, ki bo 
skupaj s Kingstoni popestrila pet-
kov večer. Sobota bo v celoti rezer-
virana za hrvaško glasbeno sce-
no. Prvič na oder Flosfesta priha-
ja odlični hrvaški glasbenik Toni 
Cetinski. Poleg njega bo večerno 
vzdušje popestrila še zimzelena 
hrvaška skupina Magazin, ki s svo-
jimi ritmi vedno ustvari zabaven ve-
čer za vse generacije.

ŠS

RADMIRJE

Orgelski koncert dopolnili vokali in violina

Bernarda Štiglic je na koncertu zaigrala tudi s sestro Kristino na violini. 
(Foto: Slavica Tesovnik)

Drugo julijsko nedeljo so cerkev 
sv. Frančiška Ksaverija v Radmirju 
zapolnili veličastni zvoki orgel. Obi-
skovalci orgelskega koncerta Ber-
narde Štiglic so prisluhnili tudi ub-
ranemu petju moškega pevskega 
zbora Zarja, katerega vodja je or-
ganistka, kvartetu Štiglic in ženske-
mu pevskemu zboru Jutro. Instru-
mentalni program sta popestrili še 

Ksenija Štiglic na orglah in Kristina 
Štiglic na violini.

SAKRALNA GLASBA IN PESMI
Cerkvena glasba s pridihom kla-

sike je zajemala vse od Handla in 
Bacha do naših domačih avtorjev. 
Program se je začel z orglami in or-
ganistko Bernardo Štiglic z najzah-
tevnejšimi deli, nadaljeval pa z in-

strumentalom Ksenije in Kristine 
na violini, medtem ko je bil zadnji 
del pevsko obarvan z in brez orgel-
ske spremljave. Ob tem je za tak-
tirko poprijela tudi Rosana Štiglic 
kot vodja ženskega pevskega zbo-
ra Jutro.

FINALE V SKUPNEM ZBORU 
Zaključna skladba je zazvene-

la iz grl vseh sodelujočih na kon-
certu. S skladbo Pred teboj o ma-
ti so se pevci in mlade instumen-
talistke poslovili od publike. Sle-
dila je le še zahvala koncertistke. 
Ob tem velja dodati, da je kot po-
vezovalec osmega zaporednega 
orgelskega koncerta nastopil Ja-
ni Štiglic. 

Slavica Tesovnik

Kulturno društvo likovnih ustvarjal-
cev Zgornje Savinjske doline Gal je v 
sodelovanju z Zvezo likovnih društev 
Slovenije pripravilo tematsko razsta-
vo Fotografija in kiparstvo. Omenje-
ni dogodek, ki so ga pripravili v Med-
gen borzi in galeriji organizatorja na 
Rečici ob Savinji, je sodil v okvir raz-
stav Zlate palete 2017.

BOŽIČEVA IN ŠPECOVA S 
CERTIFIKATOM NA ZAKLJUČNO 

PRIREDITEV
Tokrat je na natečaj prispelo 87 

fotografij in 29 kipov 53 avtorjev iz 
enajstih društev. Komisija je izbra-
la 22 kipov in 34 fotografij. Zgor-
njesavinjske likovnike so s svojimi 
deli zastopale Irena Remic, ki je za 
svoje delo prejela priznanje, Blan-
ka Božič, ki je prejela dve priznanji 
in certifikat, ter Marjeta Špec, ki si 
je prislužila certifikat. Božičeva in 
Špecova se bosta s pridobljenim 
certifikatom na zaključni priredi-

tvi v novembru potegovali za zlato, 
srebrno ali bronasto paleto. 

NAGRAJENE FOTOGRAFIJE 
NA NIVOJU IZDELKOV 

PROFESIONALCEV
V imenu strokovne komisije je 

o razstavljenih eksponatih spre-
govoril akademski kipar mag. Zo-

ran Poznič. Za fotografije je me-
nil, da se nagrajena dela lahko 
postavijo ob bok najboljšim, ki jih 
na naših tleh ustvarjajo profesio-
nalci. Izbor del je presek vizual-
ne kulture na področju fotografi-
je na Slovenskem. Dela so prep-
ričala s premišljeno in pogloblje-
no vsebino. 

KIPARSTVO NI SAMO FORMA, JE 
TUDI VSEBINA

V kiparstvu so po Pozničevih be-
sedah zaobseženi vsi principi, od 
realizma do konceptualno moder-
nističnih zasnov. »Kiparstvo ni sa-
mo forma, temveč tudi vsebina. In 
to vsebina, ki sodobnega človeka 
nagovarja skozi principe nostalgi-
je, hrepenenja, strahov in tesnobe, 
sreče in pričakovanja,« je med dru-
gim povedal Poznič.

PRESENEČENJE ZA ŽUPANA
Priznanja in certifikate je 

ustvarjalcem podelil predsednik 
Zveze likovnih društev Sloveni-
je Branko Železnik. Otvoritev raz-
stave je pripadla županu obči-
ne Rečica ob Savinji Vinku Jera-
ju. Ker je pred kratkim Jeraj pra-
znoval osebni jubilej, so ga ob tej 
priložnosti »galovci« presenetili z 
darilom.

Marija Šukalo
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ODLIČEN DOSEŽEK JANA ZAJCA NA MEDNARODNEM FOTOGRAFSKEM NATEČAJU

Cesta v Planino na petem mestu med 10.994 fotografijami

Fotograf Jan Zajc se veseli dosežka, ki mu bo 
pomagal k prepoznavnosti. (Foto: MŠ) 

Cesta v sanjsko deželo (Road to wonderland) Jana Zajca 

PRVA RAZSTAVA LIKOVNIH DEL NATALIJE JERAJ

Vzemi si čas za ljubezen

Natalija Jeraj (prva z desne) je sama predstavila svojo prvo razstavo. (Foto: Marija Šukalo) 

V Medgen borzi na Rečici ob Savinji so v 
petek, 14. julija, odprli razstavo del mlade 
ustvarjalke Natalije Jeraj iz Nizke. Jerajeva je 
na ogled postavila svoja prva grafična in ki-
parska dela. Dogodek pod naslovom Vzemi si 
čas za ljubezen je z igranjem na kitaro oboga-
til Filip Pfeifer. 

IZPOSTAVLJENA PROBLEMATIKA VAROVANJA 
OKOLJA

O razstavljenih delih je spregovorila ustvar-
jalka sama. Pri tem je izpostavila, da je grafič-
no-kiparska razstava razdeljena na tri dele, ki 
se vsebinsko prepletajo ter hkrati izpostavljajo 
problematiko varovanja okolja in vsega, kar bi-
je. 

NATALIJIN POGLED NA SVET
Postavljene grafike in kipi izhajajo iz Nata-

lijinega pogleda na svet in njenih izkušenj. V 
prvem delu skozi grafike neposredno pred-
stavlja sebe in svoj stik z okoljem, tako figural-

no kot abstraktno. V drugem delu je neposred-
no izrazila kritiko do ubijanja živali. Vse skupaj 
je likovnica zaključila s kiparsko-keramičnim de-

lom, ki gledalca po korakih pripelje do razrešitve 
zastavljenega problema narave.

Marija Šukalo

Pred dnevi je bil končan svetovni spletni fotograf-
ski natečaj, ki ga pripravlja internetna stran www.
viewbug.com. Na tokratno naslovno temo Ceste 
na podeželju se je prijavilo več tisoč avtorjev iz vse-
ga sveta, med njimi tudi Jan Zajc z Ljubnega ob Sa-
vinji. Zajc je v svoj objektiv ujel del pokrajine v Pla-
nini pri Ljubnem in posnetek poimenoval Cesta v 
sanjsko deželo (Road to wonderland) ter z ome-
njenim delom zasedel odlično peto mesto.

SPODBUDNA OCENA PREDSEDNICE 
STROKOVNE ŽIRIJE

Za svojo fotografijo je dobil spodbudno oceno 
predsednice strokovne žirije Brende Tharp, medna-
rodno uveljavljene pokrajinske fotografinje, ki je za-
pisala: »Glede na to, da je cesta komaj vidna, pa del-

ci ceste držijo skupaj sceno narave in pripovedujejo 
zgodbo o čudoviti pokrajini z dramatično svetlobo.«

VESEL DOSEŽKA, KI BO IZBOLJŠAL 
PREPOZNAVNOST 

Zajc se je na omenjeni natečaj pripravljal kar 
nekaj časa: »Velikokrat sem bil na tem mestu in 
naredil številne fotografije, da je nastala ta, ki 
sem jo nato poslal. Zelo sem vesel dosežka, ki 
mi bo pomagal k prepoznavnosti.« Jan se sicer 
s tovrstno fotografijo ukvarja že desetletje in pol. 

V tem času je sodeloval na številnih fotografskih 
natečajih na državnem in mednarodnem nivoju 
ter dobil tudi nekaj vidnejših priznanj.

ZA DOBRO FOTOGRAFIJO JE POTREBEN ČAS
Najraje fotografira naravo, predvsem živali. Da 

nastane dobra fotografija, je potrebno ujeti pravo 
svetlobo in pravi trenutek, zato Jan za fotografiranje 
porabi veliko svojega prostega časa in sredstev, saj 
je kakovostna fotografska oprema zelo draga.

Marija Šukalo
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SREDNJEVEŠKA GOSTIJA NA GRADU VRBOVEC

Nazarje za dan nazaj v srednji vek

Občinstvo je z zanimanjem spremljalo plese, ki so jih v 15. stoletju plesali 
na evropskih dvorih. 

Vrhunec programa blejskih vitezov je predstavljal ognjeni šov, ob katerem 
je obiskovalcem zastajal dih.Otroci so na delavnicah izdelovali meče, ščite in krone.

Vinar Miha Fajfar iz Ljubije je ponujal grajsko vino – modro frankinjo, prvo 
uradno stekleničeno vino iz Zgornje Savinjske doline po letu 1885.

V srednjeveški predstavi o turških vpadih ni manjkalo mečevanja. 

Plemič Konrad I. Vrbovški je po 
letu dni v soboto na grad Vrbovec 
v Nazarjah zopet povabil števil-
ne plemiče in plemkinje, viteze in 
grajske ogleduhe, da so mu delali 
družbo na srednjeveški gostiji. Na-
men organizatorjev na čelu z Mu-
zejem Vrbovec je prikazati obisko-
valcem življenje na srednjeveških 
gradovih.

SLAVNOSTNI PRIHOD GOSTOV
Na začetku prireditve so uprizo-

rili slavnostni prihod gostov z graj-
skega dvorišča do mesta gostije, ki 
je potekala pred gradom. Konradu 
I. so se v sprevodu pridružili vitezi, 
grajske gospe in njihovi podaniki iz 
Kulturnega društva - igralske skupi-
ne (KDIS) viteza Gašperja Lamber-
garja z Bleda, Kulturno-umetniške-
ga društva (KUD) Galiarda Celje in 
Teatra Cizamo.

VITEŠKI TURNIRJI, SREDNJEVEŠKI 
PLESI IN NASTOPI GLUMAČEV
Člani KDIS viteza Gašperja Lam-

bergarja so zaigrali srednjeveško 
predstavo o turških vpadih, v kate-

ri je bilo moč videti veliko viteških 
bojev in mečevanja ter srednjeve-
ških plesov. Sledil je nastop članov 
KUD Galiarda, ki so se predstavili s 
plesi, ki so jih v 15. stoletju plesa-
li na evropskih dvorih. Da gledalci 
niso ostali le gledalci, so ob koncu 
nastopa izvedli plesno delavnico, 
na kateri je lahko sodeloval vsak-
do z željo nadgraditi svoj plesni re-
pertoar.

Za obilo smeha so poskrbeli glu-
mači iz Teatra Cizamo, ki so prip-
ravili predstavo o Erazmu Predjam-
skemu, kjer so prav tako aktivno 
sodelovali tudi obiskovalci, za dob-
ro razpoloženje pa je skrbela tu-
di povezovalka programa Nataša 
Terbovšek-Coklin.

SREDNJEVEŠKA KULINARIKA, 
DELAVNICE IN TEKMOVANJA
Srednjeveško obarvan je bil tu-

di bogat spremljevalni program. 
V grajskem gostišču so pripravi-
li ponudbo srednjeveške hrane, vi-
nar Miha Fajfar iz Ljubije je imel na 
pokušino in naprodaj grajsko vino 
– modro frankinjo iz Kolovrata, na 

ogled sta bila srednjeveški tabor s 
kosi viteške opreme in orožjem ter 
srednjeveška kuhinja z odprtim og-
njem, obiskovalci pa so se lahko 
ustavili tudi na srednjeveški tržnici.

Člani Turističnega društva Na-
zarje so pripravili delavnice za ot-

roke, kjer so izdelovali meče, ščite 
in krone. V glumaškem taboru so 
se lahko igrali na srednjeveški na-
čin, za obiskovalce pa so pripravi-
li tudi lokostrelski turnir, kjer so se 
potegovali za praktične nagrade.

Tekst in foto: Primož Vajdl



 Savinjske novice št. 29, 21. julij 2017 13

Zgodovina in narodopisje

Piše: Aleksander Videčnik

ZGODOVINSKI IN HERALDIČNI 
ŠLEMI (nadaljevanje iz prejšnje 

številke)

Zgodnjerenesančni stremenasti šlem na zgodnjerenesančnem ščitu 
(začetek 16. st.) 

ŠLEMNO OGRINJALO
Skromne začetke šlemnih ogri-

njal, včasih imenovanih tudi pokri-
vala, zasledimo v času zrelogotske 
umetnostnozgodovinske dobe. Od 
takrat dalje so se šlemna ogrinjala ši-
rila in daljšala ter proti koncu srednje-
ga veka, v poznogotski dobi, dobiva-
la vse bolj dekorativno podobo.

Renesančni stremenasti in poznorenesančni vizirni šlem na 
zrelorenesančnem ščitu (16. st.)

Nadaljujemo s povzetkom študi-
je Valta F. Jurečiča Grboslovje - he-
raldika.

Ogrinjalo nastopa pri grbu z 
enim šlemom v eni temeljni barvi 
(barva glavnega atributa), pri če-
mer je njegova zadnja stran ozi-
roma podloga v kovini. Pri nižjem 
plemstvu in meščanstvu je to ob-
vezno srebrna kovina. 

Pri grbih z bogatejšo vsebino in 
dvema šlemoma nastopa ogrinja-
lo v dveh barvah, njegove podloge 
pa so lahko v obeh kovinah – v zla-
ti in srebrni. Pri določanju barve je 
treba upoštevati umetnostnozgo-
dovinski stil, v katerem je grb upo-
dobljen. V grbih višjega in visokega 
plemstva nastopajo ščitonoše (ču-

varji grba) v človeški ali živalski po-
dobi, grbovni plašči, plašči in šoto-
ri, postamenti spodaj, trofeje spo-
daj in ob straneh itd.

ŠLEMNI SVITEK IN PLEMENITA 
KRONICA

Na šlem grba praplemstva 
ne sodi noben heraldični okras, 

šlem na grbu starega plemstva 
pa je že dovoljeno okrasiti s staro 
izvedbo heraldične kronice. Šle-
me plemiških grbov lahko krasi 
na šlemno ogrinjalo postavljena 
plemenitna, trilistna kronica, šle-
me meščanskega izvora pa lah-
ko krasi le šlemni svitek v glavni 
barvi in temeljni kovini z grbovne-
ga ščita. 

ŠLEMNI OKRAS
Pri upodabljanju grbovnega ok-

rasja, kamor sodi tudi šlemni ok-
ras, ne sme priti niti do slikovnega 
niti do barvnega anahronizma, da 
bi, na primer, na poznogotski ščit 
namestili lončasti viteški šlem, na 
lončasti šlem pa turnirsko okrasje.

Najstarejši šlemni okras sta he-
raldična blazinica in heraldična 
deščica (zgodnja gotika). Sledijo 
bikovsko rogovje in orlovske peruti 
(zrela gotika), v poznogotskem ob-
dobju pa se je že uveljavilo pravo fi-
guralno turnirsko okrasje.

HERALDIČNA GESLA, MAKSIME, 
VODILA IN MOTIVI

Gesla so v zgodovinskih gr-
bih izražena v latinskem izvirni-
ku, v sodobnih grbih pa so lahko 
v latinskem ali slovenskem jezi-
ku. Danes je znanih približno 500 
takšnih gesel.

VELIKOSTNA RAZMERJA GRBA
Razmerje med merami posame-

znih delov grba v restituciji je dolo-
čeno s števili 3, 2 in 3, to je 3:2:3, 
ki ponazarjajo dolžinske module 
grba. Pri tem pomeni prva številka 
(3) module za višino ščita, druga 
(2) modula za višino šlema in tre-
tja (3) module za šlemni okras. 

Širino grbovne podobe oprede-
ljujemo s tipom ščita. Deljivost ce-
lotnega grba na velikost in hkratno 
umetniško ekvivalentnost zgornje 
in spodnje polovice grba presoja-
mo po vratnem delu šlema.

SKLEPNE MISLI O HERALDIKI
Heraldična gramatika dopušča 

skorajda neskončno množico raz-
ličnih likovnih možnosti in umetni-
ških izrazov. Po eni strani je to nje-
no bogastvo, po drugi strani pa je 
to tudi neke vrste past, ki lahko he-
raldika – ustvarjalca neopazno 
preusmeri v kvazi umetnost. Gre 

za »izvirni greh« heraldike s kore-
ninami v renesančni svobodomi-
selnosti.

Nazoren zgled so že heraldične 
delitve, ki jih je ogromno. Če so iz-
vedene z množico različnih rezov, 
se število kombinacij temu ustre-
zno pomnoži, če pa je prisotno še 
pretiravanje s številom ščitovih polj 
in številom atributov v njih, potem 
število možnih kombinacij preraste 
vse razumne meje.

Grb mora biti unikaten, to je pra-
vilo, vendar se tudi v tej definiciji 
skriva past. Sili namreč v unikatne 
rešitve za vsako ceno, ki lahko pov-
zročijo prekoračitev še sprejemlji-
vih okvirov heraldičnega izražanja. 
Če gre, na primer, za kombinacije 
različnih atributov (npr. heraldičnih 
križev), to sicer omogoča množico 
unikatnih likovnih rešitev, hkrati pa 
pomeni tudi heraldično nespreje-
mljivo simboliko, na podlagi kate-
re ni mogoče napisati razumljive-
ga blazona. Tako nastali izdelki ne 
sodijo več v heraldično umetnost. 
Kje je meja tovrstnega kombinira-
nja, je stvar osebnega heraldikove-
ga občutka.

GRBOSLOVJE V SAMOSTOJNI 
SLOVENIJI

Po osamosvojitvi so si malošte-
vilni heraldični strokovnjaki v Slo-
veniji zadali za cilj ustanovitev slo-
venskega grboslovnega, rodoslov-
nega in zastavoslovnega društva. 
Namen je bil vzpostaviti slovensko 
heraldiko in slovensko terminologi-
jo o heraldičnih vprašanjih. 

Slovensko samostojnost in sa-
moniklost ter trdoživost slovenske 
kulture naj bi simbolično branil he-
raldični ščit. Vanj so postavili stili-
zirani Triglav in morje v modri bar-
vi na beli osnovi. S tem so skuša-
li zadržati kontinuiteto v slovenski 
simboliki. Slovenstvo in Slovenijo 
namreč simbolizira modra barva.

S tako utemeljenim imenom 
Slovenski ščit je slovensko he-
raldično društvo želelo prepriča-
ti domačo javnost, da je Sloveni-
ja s svojo kulturno zgodovino pov-
sem enaka ostalim srednjeevrop-
skim državam. Slovenska heraldi-
ka sodi v srednjeevropsko heraldi-
ko, ustvarjena je bila na Dunaju in 
v Gradcu.

Nadaljevanje prihodnjič.

Heraldika (13)
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Osebna izkaznica Josipa Šamuja 
kot atleta tekača

- 800 m       1:55:6
- 1.000 m      2:32:0
- 1.500 m      3:52:6
- 2.000 m      5:24:0
- 3.000 m      8:19:0
- 3.000 m z ovirami    8:52:6
- 5.000 m    14:08:4
- 10.000 m     29:33:0
- maraton    2:22:06

Najboljši uvrstitvi na državnem prvenstvu 
Jugoslavije: 

leta 1974 2. mesto in leta 1977 3. mesto v te-
ku na 10.000 m

Na lestvici vseh tekmovalcev po izboru rezul-
tatov Ljubiše Gajića (Jugoslavija v obdobju od 
leta 1918 do 1992):

- 10.000 m    25. mesto
- maraton    28. mesto
- 3.000 m z ovirami  46. mesto
- 5.000 m    62. mesto

JOSIP ŠAMU IZ MOZIRJA

Nekoč uspešen atlet, danes uspešen podjetnik

Josip Šamu (prvi z leve) na enem izmed atletskih tekmovanj v sedemdesetih letih 
(Fotodokumentacija Josipa Šamuja) 

Josip Šamu pravi, da je Zgornja Savinjska dolina 
zanj raj na Zemlji. (Foto: Slavica Tesovnik) 

Od 800 metrov do maratona, od elektro-
tehnike do avtobusov, zadnja leta pa s ko-
lesom za zdrav duh in zdravo telo. Josip Ša-
mu iz Mozirja, po rodu Madžar, je vedno v gi-
banju. V razgovoru daje vtis športnika, pod-
jetnika, očeta in moža, ki ima izpopolnjen 
vsak dan. Čilega videza, vedrega duha in 
radovednih oči zre v prihodnost in uspešno 
krmari v sedanjosti. 

OD VOJVODINE DO VELENJA
Josipova starša, doma je iz Nikincev v Vojvo-

dini, sta delala na kmetiji in njegova mladostni-
ška želja po ukvarjanju s športom jima ni bila 
po godu. Začel je lahko šele pri osemnajstih v 
Subotici, in sicer z rokoborbo, ki je bila takrat ze-
lo popularna. Ko je v Beogradu kot študent elek-
trotehnike začel s tekom, je bilo naporno, vendar 
je z vztrajnostjo in redom zmogel oboje, čeprav 
ni bil vzoren. 

V letu 1974 je dosegel odlične rezultate v te-
ku na 10.000 metrov in že je bil v igri za olimpi-
jado v Montrealu leta 1976, vendar je naslednje 
leto slabo začel in tako odšel k vojakom. Po od-
služenem dvoletnem vojaškem roku je spoznal 
kasnejšo ženo Katarino iz Hrvaške, s katero sta 
odšla v mesto priložnosti, v Velenje. 

Ko so se lansko leto srečali študentje po 46 
letih, so ugotovili, da je njihova generacija pože-
la precejšen uspeh, kajti med njimi so tako aka-
demiki kot športniki velikega formata, o čemer je 
pisal celo časopis Politika.

OD VELENJA DO MOZIRJA
Ob prihodu v Velenje je dobil službo v Gorenju 

MGA, in sicer v razvoju. Po letu službovanja je 
kot pedagog začel delati v Šolskem centru Vele-
nje. V tem obdobju sta z ženo šla za dve leti na-
zaj v Subotico, vendar sta ugotovila, da raje os-
taneta v Sloveniji. 

Ob povratku je oba čakala prejšnja služba. 
Žena Katarina, zdaj »sveža« upokojenka, je bi-
la zaposlena v zdravstvenem laboratoriju, Josip 
pa je učil strokovne predmete: električne stroje, 
energetske naprave, električne inštalacije in teh-

nično risanje. Tako je bilo vse do leta 1990, ko se 
je podal na podjetniško pot. Začel je s prevozi s 
starimi avtobusi in uspel. 

Stanovanje v Velenju je zamenjala hiša v Mo-
zirju. Rodila sta se sin in hči, a je sin pri štirih letih 
izgubil življenje. Težko so preživeli tragedijo, ven-
dar sta se z ženo kasneje odločila še za enega 
otroka, rodil se je Mihaly.

ZA USPEH V POSLU IN V ŠPORTU POTREBNO 
TRDO DELO

Za uspeh je bil potreben deloholizem, pove 
danes uspešen podjetnik, tako je tudi pri mara-
toncih. Kot atlet je v mladosti pretekel 93.000 ki-
lometrov, sedaj letno prekolesari 10.000 kilome-
trov. Kilometre, prevožene z avtobusom, nisva 
seštela, kdo ve, koliko jih je. 

Ko Josip Šamu še ni niti slišal za Nike špor-
tne copate, je v Avstriji premagal nasprotnika 
obut v Planikine copate. Ko so prišli na stadion 
nasprotniki v novih trenirkah, ga ni bilo strah, bal 
se je tistih z blatom po hrbtu. Ko je prešel s sta-
rih tekaških čevljev na nove finske »maratonke« 
znamke Karhu, se je zaradi njihove lahkosti bal, 
da bo kar poletel. 

Atletika mu je bila pri srcu tudi zato, ker je pe-
stra v treningih. Včasih, ko so tekli, sploh niso pili 
vode in je bilo veliko odstopov zaradi dehidraci-
je. Danes je potrebno samo trdo delati ter biti po-
trpežljiv in uspeh pride.

Največja uspeha je kot atlet dosegel v letu 
1974, ko je po petih letih premagal vseskozi vo-
dečega atleta in ko je dosegel odličen rezultat 
pri 35 stopinjah Celzija na teku, kjer je 11 tekmo-
valcev odstopilo, osem pa jih je doseglo cilj. 
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Ljudje in dogodki

KULTURA IN SPOŠTOVANJE DO 
KOLESARJEV

V Sloveniji ljudje radi tečejo in kolesarijo, so 
disciplinirani in dosegajo dobre rezultate. To 
je Josipu Šamuju všeč. Tudi kolesarske steze 
se izboljšujejo, ni sicer tako kot v Franciji, ven-
dar vladata kultura in spoštovanje do kolesar-
jev. Sicer pa, kdor se pozno začne ukvarjati 
s športom, je zanj bolje, da ne tekmuje, sicer 
pride do poškodb in problemov. Tega se je tre-
ba zavedati predvsem pri teku navzdol.

Brez kolesa v prtljažniku ne gre z avtobu-
som nikamor. Ko je čas, sede na kolo in se od-
pelje do nekam in nazaj. Kolesari brez tekmo-
valnih ambicij, le za dušo. Včasih se priklju-
či kaki skupini kolesarjev, sicer pa je »volk sa-
motar«. Letni čas zanj ni pomemben, samo 
da je cesta suha. Njegova najpogostejša de-
stinacija je Logarska Dolina. Zgornja Savinj-
ska je zanj raj na Zemlji, čista sta tako voda 
kot zrak. Vedno se je počutil dobro sprejete-
ga pri ljudeh, saj so delovni, kot je tudi sam, 
in imajo radi red.  

NEKOČ VES UMAZAN, DANES 
PONOSEN

Sin Mihaly študira promet in logistiko, tako da 
bo po končanem študiju prevzel podjetje, v ka-
terem je že desetletje zaposlena hči Ana Marija. 
Josip je od leta 1994 predsednik sekcije avtobu-
snih prevoznikov pri Obrtno-podjetniški zbornici 
Slovenije. Ponosno pove, kako je na začetku ves 
umazan pogosto ležal pod avtobusom in kako 
danes vozi otroke svojih učencev v šolo in pro-
daja avtobuse. Biti voznik avtobusa je zanj ze-
lo zanimiv poklic, vozil je veliko različnih ljudi, tu-
di navijače, ki se marsikdaj ne obnašajo ravno 
vzorno.

HITER IN DINAMIČEN ŽE OD NEKDAJ
Prijetno mu je vselej, ko po večurni vožnji od-

loži kolo vedoč, da je naredil nekaj dobrega za-
se. Hiter in dinamičen je Josip že od nekdaj, tu-
di borbenost mu je bila prirojena ter opazna že 
v prvem razredu. 

Pri 66 letih se dobro počuti, rad bi se naučil še 
kakega tujega jezika. To, da je nekaj predrago, 
zna že zdaj povedati v tridesetih jezikih.

Slavica Tesovnik

90 LET ANE PODRIŽNIK IZ KOKARIJ

Njena modrost sije z njenega obraza in iz 
njenih besed

Ana Podrižnik s predstavniki Društva upokojencev Nazarje, desno predsednica društva Vera Pečnik. 
(Foto: Stane Kotnik)

Ana Podrižnik iz Kokarij je dopolnila častitlji-
vih 90 let. Ob tej priložnosti so jo obiskali pred-
stavniki Društva upokojencev Nazarje in ji zaže-
leli vse najboljše. Nekoč se je skozi življenje pre-
bijala kot mati samohranilka, sedaj živi v družin-
ski harmoniji s sinom Franjem in njegovo druži-
no.

VEDRA, ČILA IN ZDRAVA DOČAKALA VISOK 
ŽIVLJENJSKI JUBILEJ

Ana Podrižnik živi v Kokarjah pod hribčkom, 
na katerem stoji znana božjepotna cerkvica de-
vice Marije. Morda ji je ravno njena vera v dobro, 
v to, da ji ob strani stoji nekaj, kar je večje od nas 
in seveda tudi od nje, pomagala, da je vedra, či-
la in zdrava dočakala visok življenjski jubilej. Še 
danes z veseljem in zaupanjem obiskuje cerkvi-
co in je vzorna katoličanka.

VEDNO PRIPRAVLJENA POMAGATI 
VSAKEMU

Rodila se je v Kokarjah, v vasi na desnem bre-
gu reke Drete. Njeno življenje je bilo težko, kot so 
bili nekoč težki časi v teh krajih. Vseskozi je bila 
vzor pridnosti in poštenosti, vedno je bila prip-
ravljena pomagati vsakemu, ki je bil pomoči po-
treben. Še danes s svojimi bistrimi modrimi oč-
mi, nasmejanim obrazom in toplo besedo da ve-
deti, da si pri njej vedno dobrodošel in da boš v 
njenih lepih, skoraj preroških besedah našel to-
lažbo. Njena modrost sije z njenega obraza in iz 
njenih besed.

DOBRO SE POVRNE Z DOBRIM
Predstavniki Društva upokojencev Nazarje so 

jo obiskali v njenem lepem domovanju, kjer živi s 
sinom in snaho. To si je zaslužila. Bila je mati sa-
mohranilka, kar je bilo včasih še veliko težje kot 
v današnjih časih, toda danes ji njen sin Franjo 
in njegova družina povrnejo vse, kar je bilo ne-
koč težko. Imajo jo radi in s spoštovanjem upo-
števajo njene besede. Gotovo ni naključje, da je 
njen sin predsednik čebelarjev, saj je po njej po-
dedoval njene dobre lastnosti, ki so značilne tu-
di za čebele, kot na primer pridnost in dobrota.

BILO JE TEŽKO, A TUDI LEPO
Njeno več kot 36-letno delo v lesni industriji 

na Glinu v Nazarjah je bilo težko, časi so bili dru-
gačni, toda ljudje so delali z veseljem, se medse-
bojno razumeli in si pomagali, se znali pošaliti in 

bili drug drugemu zaupniki. Kakorkoli je bilo tež-
ko, so se po drugi strani ljudje več družili, si vzeli 
čas drug za drugega in se poveselili. 

ZGLED ZA DELAVNOST, DOBROTO …
Še danes gre Ana Podrižnik rada v družbo, 

udeležuje se vseh krajevnih prireditev in še vedno 
veliko hodi. Zanjo bi upravičeno rekli, da je zdrav 
duh v zdravem telesu. Vsem je lahko za zgled za 
delavnost, dobroto, dobrovoljnost, prijaznost. Na-
zarski upokojenci so veseli, da jo imajo v svojih 
vrstah, in si želijo, da bi bilo še dolgo tako. 

Vera Pečnik
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Torek, 1. 8. 2017
9.00 Turnir v tenisu za pokal Flosarja in memorial Franja Jakopa 
(Športni center Jakop, turnir potek od torka do sobote)
16.00 Priprava prostora za nedeljsko popoldne, postavitev skor-
jevke in vezanje flosa s Flosarskim društvom Ljubno ob Savinji in 
predstavniki zaselkov Občine Ljubno (prireditveni prostor Vrbje)
17.00 Otroška delavnica v organizaciji KD Radmirje: kulturna de-
javnost (Kulturni dom Radmirje)
20.00 Kulturni večer »Odmev SLAP-a ob glasbi« (Fašunova hiša)

Sreda, 2. 8. 2017
10.00 Srečanje društev upokojencev celjske regije - organizator 
Pokrajinska zveza društev upokojencev Celje (prireditveni pros-
tor Vrbje)
17.00 Tekmovanje v kegljanju za pokal Flosarja – organizator KK 
Ljubno (Kegljišče Ermenc)
20.00 Na vrhu nebotičnika z MePZ Ljubno ob Savinji, Večer slo-
venske popevke - organizator Kulturno društvo Ljubno (pred Kul-
turnim domom Ljubno)

Četrtek, 3. 8. 2017
10.00 Otroška delavnica – organizator KD Radmirje in ŠD Flosar: 
športne aktivnosti (športno igrišče Radmirje)
18.00 Pohod po poteh Ljubnega - organizator PD Ljubno (smer: 
Ljubno trg – Ogradnik – Bukovnik – Apnenca – TK Logar – Ljub-
no trg)
20.00 S pesmijo po Melišah, nastopajo ŽPZ Jutro Radmirje in MPZ 
Zarja Radmirje – organizator KD Radmirje (Meliše)

Petek, 4. 8. 2017
19.00 Svečana proslava ob občinskem prazniku (Kulturni dom 
Ljubno)
20.30 Srečanje z ljudskimi godci (pod šotorom v Vrbju)

Sobota, 5. 8. 2017
9.00 – 14.00 Turnir v odbojki (moške dvojice) - organizator ŠD 
Flosar Radmirje (športni park Radmirje)
9.00 – 20.00 Nogometni turnir za pokal Flosarja in memorial Sreč-
ka Solarja – organizator KMN Ljubno (športni park Foršt)
9.30 Tekmovanje v smučarskih skokih za pokal Flosarja - organi-
zator SSK Ljubno BTC (smučarsko-skakalni center Savina)
14.00 – 19.00 Turnir v odbojki (ženske dvojice) – organizator ŠD 
Flosar Radmirje (športni park Radmirje)
20.00 Flosarski večer s skupino ČUKI (prireditveni prostor Vrbje)

Nedelja, 6. 8. 2017
15.00 Prikaz dejavnosti ob spravilu lesa iz hribov do žage in flosa 
(prireditveni prostor Vrbje)
15.15 Pričetek tekmovanja v kiparstvu z motorno žago (priredit-
veni prostor Vrbje)
16.00 Prikaz spravila lesa po riži (prireditveni prostor Vrbje)
16.30 Udiranje in spust flosa po reki Savinji (prireditveni pros-
tor Vrbje)
17.30 Flosarski krst s Flosarskim društvom Ljubno ob Savinji (pri-
reditveni prostor Vrbje) 
18.30 Flosarski večer z ansamblom ALPSKI KVINTET (prireditve-
ni prostor Vrbje)

Sobota, 22. 7. 2017
11. Mednarodno srečanje ljubiteljev starodobnih vozil ZGORNJA 
SAVINJSKA 2017 - organizator Društvo ljubiteljev kulturne in teh-
nične dediščine Zgornjesavinjski starodobniki
8.30 - 10.00 Zbiranje starodobnih vozil (prireditveni prostor Vrbje)
10.00 - 14.00 Panoramska vožnja: Ljubno ob Savinji – Robanov kot 
– Logarska dolina – Krnički log – Ljubno ob Savinji
16.00 Družabno srečanje z Zgornjesavinjskimi starodobniki
Podelitev priznanj udeležencem in žrebanje prijavnic (priredit-
veni prostor Vrbje)
17.00 Priprava in prižig kope za »kuhanje« oglja - organizator TK 
Gril, (piknik prostor Gril)

Nedelja, 23. 7. 2017
14.00 7. Pohod prijateljstva – organizator Savinjsko gozdarsko dru-
štvo; smer pohoda: Kulturni dom Radmirje – Rajter – Trbovšek – 
Vrtnik (postanek za okrepčilo) – Lipovt (ogled naravne vredno-
te Lipovtova tisa) – Ribiški dom Ljubno

Četrtek, 27. 7. 2017 
10.00 Likovna delavnica na vrtu: Slikam s prijatelji (Šerbela Ru-
pnik, Foršt 32)
17.00 Rajanje na vasi: Nastop otroške folklorne skupine z gosti, 
(Kulturni dom Ljubno)
19.00 Večer orgelske glasbe: izvaja Bernarda Štiglic, gosti Kvartet 
Štiglic in Kristina Štiglic na violini, v cerkvi sv. Elizabete na Ljub-
nem ob Savinji

Petek, 28. 7. 2017
15.00 Turnir v odbojki – organizator OK KLS Ljubno (OŠ Ljubno 
- telovadnica)
16.00 Popoldansko druženje z ovčerejci društva Raduha (Turi-
stična kmetija Loger)
20.00 Flosfest 2017, večer s skupino KINGSTON in LANO JURČE-
VIĆ (prireditveni prostor Vrbje)

Sobota, 29. 7. 2017
9.00 Festival nogometa - organizator NK Ljubno (športni park 
Foršt)
12.00 Zabavne igre (prireditveni prostor Vrbje)
18.00 Razdiranje kope za oglje (piknik prostor Gril)
20.00 Flosfest 2017, večer s skupino MAGAZIN in TONI CETINSKI 
(prireditveni prostor Vrbje)

Nedelja, 30. 7. 2017
10.00 Svečanost ob 70-letnici obstoja LD Ljubno ob Savinji (Lo-
vski dom Ljubno)
12.30 Srečanje z lastniki kmetijskih in gozdnih površin na obmo-
čju LD Ljubno ob Savinji - organizator Lovska družina Ljubno ob 
Savinji, ogled razstave ter veselo popoldne z ansamblom Savinj-
ski kvintet  
Ogled lovske razstave vsak dan od 30. 7. 2017 do 6. 8. 2017 od 
10.00 do 18.00
14.00 Sv. maša po namenu flosarjev (cerkev v Rastkah)

Ponedeljek, 31. 7. 2017
18.00 Odprtje stalne razstave izdelkov Rozalije Prislan - Fašunove Roze 
ter gostujoče pletarske razstave vrbopletarja Ivana Verdnika iz Šošta-
nja v sodelovanju z Vilo Mayer - objekt Občine Šoštanj (Fašunova hiša) 

PROGRAM ZA 
57. FLOSARSKI BAL 

22. 7. – 6. 8. 2017
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POHOD PO JURČKOVI POTI

Malo gob, a veliko lepega razgleda

Bera gob ni bila velika, a zato niso pohodniki nič manj uživali. (Foto: Franc Pustoslemšek)

NOVE LOKE PRI MOZIRJU

V enega zraščeni 
paradižniki

Začela se je sezona tako zaželenega 
domačega paradižnika. Marsikdo ima 
okoli stanovanjske hiše ali kar na bal-
konu posajene sadike, na katere skrbno 
pazi, jih zaliva in neguje. 

Tako je tudi pri Čretnikovih v Novih Lo-
kah pri Mozirju, kjer so pridelali prav po-
seben paradižnik, kot bi se v en plod 
zraslo več njih. »Že cvet je bil takšen,« 
pravi gospodar Roman, »in nisem dovo-
lil, da bi ga kdo utrgal, čeprav je bil na vi-
dez res čuden. Nenavadno obliko dopol-
njuje lepa teža, saj mu je tehtnica poka-
zala skoraj kilogram in dvesto gramov.«

Benjamin Kanjir

Člani Gobarskega društva Ajdovec iz 
Gornjega Grada vsako leto pripravijo po-
hod po Jurčkovi poti, eni od tematskih 
poti v tamkajšnji občini. Jurčkova pot je 
dobila ime po bogatih rastiščih gob, pe-
lje pa iz Gornjega Grada v Florjan, mimo 
Požežnika, Zavolovška in Ramšaka proti 
Križu in nazaj v Gornji Grad.

Na poti letos zaradi vročine in prema-
lo padavin ni bilo kakšne velike najdbe 
gob, kljub temu pa so bili pohodniki za-
dovoljni, saj so imeli priložnost za druže-
nje, predvsem pa prekrasne razglede z 
različnih točk.

Štefka Sem
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Kozolec Pri kovaču

V kozolcu Pri kovaču vsako leto sušijo seno. (Foto: Marijan Denša)

Kozolci so posebnost sloven-
skega podeželja, saj jih drugod 
po Evropi ne najdemo v taki obli-
ki, kot so pri nas. Gradili so jih po 
slovenskem etničnem ozemlju, 
tudi v zamejstvu, manjkajo sa-
mo v Pomurju, Istri in na Krasu. V 
osnovi so služili sušenju in hram-
bi sena, poleg tega za sušenje in 
shranjevanje drugih pridelkov ter 
za shranjevanje kmetijskih pripo-
močkov, orodja in lesa. 

Poznamo več tipov kozolcev, 
ki so nastali kot posledica različ-
nih namenov, pokrajin in nenaza-
dnje tudi razpoložljivih materialov. 
Velikost je bila odvisna od velikos-
ti posesti oziroma potreb po krmi. 
Bili so ponos domačije in temu 
primerno ozaljšani. V Zgornji Sa-
vinjski dolini prevladuje tip veza-
nega kozolca toplarja, po navadi 
stoji v okviru gospodarskih stavb 
okoli domačije, le redko jih naj-
demo oddaljene od hiše oziroma 
na samem. Veliko je lesenih, ni pa 
malo tudi zidanih, najbolj znan je 
Bohačev toplar v Nazarjah.

V sodobnem kmetijstvu kozol-
ci izgubljajo svojo osnovno vlo-
go, saj kmetje krmo (seno) za ži-

vali hranijo na drugačne načine. 
Kozolci vse pogosteje postaja-
jo predvsem lope za shranjeva-
nje kmetijske mehanizacije, vo-
zil, desk in drv. Temu primerno se 
spreminja tudi njihova zunanja 
podoba. Vedno več jih je zaprtih, 
s tem, da so nekateri »zaplanka-
ni« povsem brez občutka, s stari-
mi iverkami in podobnim, kar ze-
lo kazi njihovo zunanjo podobo. 

Nekateri žal tudi žalostno pro-

padajo. Pri drugih so se lastniki 
potrudili in skušali ohraniti njiho-
vo zunanjo podobo ter jih primer-
no opažili. Stari kozolci dobivajo 
tudi nove vloge, od kulturnih, tu-
rističnih, gostinskih do bivanjskih 
in še kakšnih, žal tudi neprimer-
nih, kot so tiste za reklame.

Poleg obnove starih se nekate-
ri lotijo gradnje novih, vendar zelo 
redko za osnovni namen, torej za 
sušenje trave. Danes vidimo mrvo 
v kozolcih že zelo redko.

Eden takih, v katerih se vsako le-
to suši seno, je toplar na kmetiji Pri 
kovaču v Lepi Njivi. Ni ravno rosno 
mlad, zgrajen je bil leta 1974, kar 
še vedno lahko štejemo v sodob-
nost. Kmetija ima travnike ob Lju-
biji. Ob vodi je vlažno in mrzlo, za-
to se je mrva le počasi sušila, k te-
mu je pripomogla tudi senca hri-
ba za kmetijo. Zato so pred dobri-
mi štiridesetimi leti postavili kozo-
lec, ki ga prej pri hiši ni bilo. Zgra-
dili so ga sami, saj ima gospodar 
tesarsko znanje in spretnost. Kozo-
lec ima dve okni (štanta po doma-
če) in je narejen iz smrekovine, ste-
bri so seveda hrastovi. 

Pogled na poln kozolec sena je 
prava paša za oči, povrh tega v ča-
su košnje okoli prijetno diši po sve-
žem senu. 

Marijan Denša

ORATORIJ V LEPI NJIVI

Otroci prisluhnili zgodbi o materi Mariji

Na letošnjem oratoriju je sodelovalo 25 otrok pod vodstvom enajstih animatorjev. (Foto: Primož Vajdl) 

V prvem tednu poletnih počitnic 
so v Lepi Njivi animatorji pod vod-
stvom Barbare Vajdl pripravili ora-
torij za otroke. Naslov oratorija, ki se 
ga je udeležilo 25 otrok, je bil Dotik 
nebes. Z njim so želeli poudariti po-
men božje matere Marije, okrog ka-
tere se je vrtela glavna zgodba.

SKOZI ZGODBE PREPOZNAVALI 
ŽIVLJENJSKE VREDNOTE 

Značilnost oratorija je, da ga 
vsako leto povezuje glavni junak. 
Letos je bila to Marija. Animatorji 
so otrokom vsako jutro petdnevne-
ga oratorija zaigrali zgodbo o ne-
beški materi Mariji, skozi katero so 
prepoznali osrednjo vrednoto, ki je 
pomembna v življenju. Poleg tega 
so se naučili številne nove pesmi.

USTVARJALNE DELAVNICE IN 
ZABAVNE IGRE

Druga polovica dneva je bila re-

zervirana za delavnice in igre. Na 
likovnih delavnicah so udeleženci 
ustvarjali različne izdelke iz blaga 
in papirja, naredili so kopalno sol in 
poslikali majice. Animatorji so otro-
kom prikazali več zanimivih posku-
sov in pripravili različne plese ter gi-
balne igre.

Zadnji del dneva je bil name-
njen igram na prostem, kjer ni 
manjkalo smeha in dobre volje. 
Preko različnih družabnih iger 
so otroci zbirali cekine, igrali so 
se vodne in blatne igre, reševali 
uganke ter se pomerili v igri med 
dvema ognjema.

TUDI ZADNJI DAN POLNO 
ANGAŽIRANI

Zadnji dan oratorija je potekala 
sveta maša, kjer so aktivno sodelo-
vali tudi otroci. Poleg petja in branja 
berila so pripravili zahvale, prošnje, 
uvod v mašo ter uvod v mir.

Primož Vajdl
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Ljudje in dogodki, Oglasi

Med 22. julijem in 
6. avgustom vabljeni na 

Flosarski bal!
Na Ljubnem je že vse pripravlje-

no za otvoritev letošnjega, že 57. 
Flosarskega bala, ki bo potekal 
med 22. julijem in 6. avgustom. Or-
ganizatorji s Turističnim društvom 
Naš kraj na čelu so letos za udele-
žence pripravili več kot 40 različnih 
dogodkov. 

Flosarski bal sodi med najsta-
rejše prireditve v Sloveniji. Tradici-
onalna prireditev vsako leto pote-
ka v drugi polovici julija in se za-
ključi prvo nedeljo v avgustu. Obi-
skovalci imajo priložnost aktivno 
sodelovati na športnih in kulturnih 
dogodkih ter uživati v koncertnih in 
plesnih večerih. 

Letošnji Flosarski bal bodo v so-
boto, 22. julija, otvorili starodobniki 
z mednarodnim srečanjem ljubite-
ljev starodobnih vozil, prireditev pa 
bodo organizatorji sklenili v nede-
ljo, 6. avgusta, s tradicionalnim pri-
kazom dejavnosti ob spravilu lesa 
iz hribov do žage in flosa. Prav ta-
ko si bodo udeleženci lahko ogle-
dali udiranje in spust flosa po re-
ki Savinji ter se zabavali na flosar-
skem večeru z ansamblom Alpski 
kvintet. 

Organizatorji oznanjajo: »Vablje-
ni na Ljubno, vabljeni na Flosarski 
bal!«

PR

MED DVEMA OGNJEMA NA REČICI OB SAVINJI

Zmaga Jagrov

V igri med dvema ognjema so se mnogi spomnili svojega otroštva in uživali. 

Turistično društvo Rečica ob Savi-
nji je v sklopu tradicionalne prireditve 
Od lipe do prangerja obudilo staro 
družabno igro z žogo – med dvema 

ognjema. Na športnem igrišču se je 
pomerilo osem ekip, zmagali pa so 
Jagri pred Prihovo in Oldies Goldies. 

Tekst in foto: Marija Šukalo

3. MEMORIAL MILANA POGORELČNIKA V ŠKALSKIH CIRKOVCAH

Gozdarji žagali pri 35 stopinjah v senci
V hudi poletni pripeki pri 35 sto-

pinjah Celzija v senci je v soboto, 
8. julija, v Škalskih Cirkovcah po-
tekala tretja tekma gozdarjev in la-
stnikov gozdov v spomin na Mila-
na Pogorelčnika, preminulega stro-
kovnjaka Zavoda za gozdove Slo-
venije, območne enote Nazarje. Za 
zmago se je potegovalo 26 tekmo-
valcev in tri tekmovalke ter osem 
ekip, vsi z območja savinjsko-ša-
leške regije. 

V VROČINI ODLOČAJO IZKUŠNJE 
V konkurenci posameznikov je 

slavil rutinirani Janko Mazej pred 

kolegom Stankom Goličnikom, za 
žagin rez za njima pa se je uvr-
stil dolga leta najboljši »vlcer« iz 
Gornjega Grada Marko Jelšnik. V 
ženski konkurenci je zmagala nje-
gova partnerka Lučka Jelšnik, v 
vročini dneva pa sta ji sledili Majda 
Suhoveršnik in Pavla Voler, vse tri 
iz ekipe Savinjske vlcerke. 

TEKMOVANJE TUDI PREIZKUŠNJA 
VZDRŽLJIVOSTI 

Tekmovanje so organizirali usluž-
benci nazarske območne enote 
Zavoda za gozdove Slovenije, kra-
jevne enote Šoštanj, na čelu z od-

govornim vodjem Alešem Ocvir-
kom. 

Sodelovali so tudi člani vod-
stva Društva lastnikov gozdov Ša-
leške doline in Cirkovčan Dani Av-
breht, ki je poleg vseh organizacij-
skih opravil uspel nastopiti na tek-
mi in se povzpeti na zelo dobro če-
trto mesto. 

Organizatorji so spregovorili o 
pomenu tovrstnih tekmovanj, o 
strokovnem izpopolnjevanju in o 
druženju ljudi, ki ima v današnjem 
času še posebej pomembno vlo-
go. Kajti le povezani in izobraženi 
lastniki gozdov so lahko kos nadlo-
gam, kot so bolezni v gozdovih, na-
ravne ujme in uveljavljanje lastni-
ških pravic.

Absolutni zmagovalec gozdarskega tekmovanja v Škalskih Cirkovcah Janko 
Mazej iz Belih Vod je spet v vrhunski formi. 

Huda vročina ni odgnala niti tekmovalcev niti tehničnih sodelavcev, kaj šele 
vlcerskega občinstva. 

ZMAGOVALCI VSI, KI SO 
TEKMOVALI

Čeprav je pomembno, kdo za en 
žagni rez premaga sotekmovalca, 
je najpomembnejše sodelovanje 
in druženje. Vsi, ki izpostavijo svoje 
znanje, opremo in spretnost ter upo-
števajo varnostne kriterije pri delu, so 
svoj osnovni cilj dosegli. To velja tudi 
za ekipo strokovnih sodelavcev, raz-
stavljavce tehnične opreme za de-
lo v gozdarstvu in vodstvo tekmova-
nja. Spomin na pokojnega gozdar-
ja Pogorelčnika je tako še bolj živ in 
takšna prireditev ima res spoštljivo 
poslanstvo. Naslednja izbirna tekma 
za udeležbo na državnem prvenstvu 
bo 12. avgusta v Lučah.

Tekst in foto: Jože Miklavc 
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IGRE MED NASELJI OBČINE REČICA OB SAVINJI

Ekipi Dol-Suha – Poljane prehodni pokal
S tradicionalnimi šaljivimi igra-

mi med naselji v občini so člani Tu-
rističnega društva Rečica ob Savi-
nji zaključili sklop dogajanj v okvi-
ru 38. prireditve Od lipe do pran-
gerja. Prvo julijsko nedeljo so se 
za zmago potegovale ekipe Dol-
-Suha – Poljane, Grušovlje – Hom-
ce – Šentjanž, Rečica, Spodnja Re-
čica in Pobrežje. Za popestritev do-
godka je s šaljivimi komentarji pos-

krbel voditelj Franci Pobrežnik – 
Solčavski. 

VLEČENJE VRVI OSTAJA 
PARADNA PANOGA IGER

»El klasiko« oziroma paradna pa-
noga rečiških iger je vlečenje vrvi. 
Letos so največ moči in vzdržljivosti 
pri tem pokazali člani ekipe Dol-Su-
ha – Poljane, ki so dokazali, da jim 
tudi domoljubje ni tuje. Kar »z levo 

roko« so namreč najhitreje sestavili 
grb domače občine. 

REČIČANI Z NAJVEČ EKIPNEGA 
DUHA … 

V vožnji samokolnice so bili naj-
bolj usklajeni in uigrani Pobrežani. 
Da jim je najbolj blizu ekipni duh, 
so v skakanju z vrečo pokazali Re-
čičani. Slednji tudi v igri zbiranja 
vode niso imeli konkurence. V Gru-
šovljah, Šentjanžu in na Homcah 
pa verjamejo, da tudi če dekle pri-

vežeš na pranger, ta lahko s svo-
jo iznajdljivostjo nabere dovolj vo-
de za zmago. 

… A JE BILO TO DOVOLJ LE ZA 2. 
MESTO

V letošnjih šaljivih igrah so naj-
več točk zbrali člani ekipe Dol-Suha 
- Poljane in tako osvojili prehodni 
pokal. Na drugem mestu so pristali 
Rečičani, tretji pa so bili Pobrežani. 
Pokale je podelil župan Vinko Jeraj.

Tekst in foto: Marija Šukalo

Zmagovalci šaljivih iger ekipa Dol-Suha – Poljane Tekmovalke so z neverjetno spretnostjo lovile nezavezane vrečke z vodo.  

Z odličnim poznavanjem grba domače občine so osnovnošolci pokazali 
veliko mero domoljubja. 

Dvoboj Spodnje Rečice in Rečice v vlečenju vrvi – »el klasiku« šaljivih iger 

Uspešno skakanje v vrečah je terjalo serijo usklajenih kratkih skokov. Vožnja samokolnice ni enostavna, še posebej za tistega, ki »vozi« po rokah 
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LIKARJEV MEMORIAL V ODBOJKI IN MALEM NOGOMETU

V odbojki najboljši Pi, v nogometu NK Direkt Dolič

Odbojkarske trojke so se pomerile vsaka z vsako. 

V malem nogometu se je za turnirsko lovoriko potegovalo devet ekip. 

FRANČIŠKA KREBS IZ MOZIRJA

Drugo leto zapored zmagovalka maratona Franja

Frančiška Krebs po letošnji drugi zmagi v svoji kategoriji na maratonu 
Franja ni skrivala veselja. (Fotodokumentacija Frančiške Krebs) 

Frančiško Krebs Zgornjesavi-
njčani poznajo predvsem s kolesa, 
katerega pedala tako rekoč vsako-
dnevno suče predvsem med Mo-
zirjem in Logarsko Dolino. Lani 
se je na pobudo kolesarskega so-
mišljenika odločila in prvič nasto-
pila na maratonu Franja – in, tako 
kot letos, v svoji starostni kategoriji 
prva zapeljala skozi cilj.

GIBANJE JE NJEN NAČIN 
ŽIVLJENJA

Na vprašanje, kdaj se je začela 
ukvarjati s športom, Frančiška od-
govori, da je gibanje že iz ranega 
otroštva njen način življenja. Kot šo-
larka je redno zastopala šolo na te-
kaških tekmovanjih in kot članica 
košarkarske ter rokometne ekipe. 
»Eni mi pravijo, koliko imam kondici-
je, toda to je pač način življenja. Ne-
kateri sedejo za mizo, pijejo kavo ali 
pivo, se pogovarjajo, jaz pa sedem 
na kolo in se odpeljem ali pa grem 
na tek, včasih grem tudi v planine,« 
razlaga Krebsova in dodaja, »da je 
vse, od zdravja do možnosti, da se 

giblješ, opravljaš svoje potrebe in 
podobno, božji blagoslov.« 

VSESTRANSKA REKREATIVKA
Frančiška se ukvarja predvsem 

z individualnimi športi, pri katerih 
ne potrebuje partnerja. Minulo zi-
mo je na Golteh opravila tudi tečaj 
za učitelja smučanja. »Bojana Na-

potnika sem vprašala, kako naj se 
naučim sodobnih tehnik smuča-
nja, pa mi je predlagal, naj grem 
kar v tečaj za učitelja, čeprav tega 
namena nisem imela. In sem ga 
opravila,« ponosno pove Krebsova. 

PRIJETNO S KORISTNIM
Frančiška se trudi, da v življe-

nju čim večkrat združi prijetno s 
koristnim. Ko gre na obisk domov 
v Luče, pusti avto na Ljubnem ob 
Savinji in gre naprej peš. Prav tako 
je, ko je hodila na obisk v bolnišni-
co v Celje, tja kolesarila. Njena od-
ločitev, da se preizkusi na kolesar-
skem maratonu Franja, se tako zdi 
kar nekako logična.

DVAKRAT ZAPORED NAJHITREJŠA 
MED VRSTNICAMI

Lani se je prvič podala na 156 ki-
lometrov dolgo preizkušnjo. Kljub 
neprespani noči pred maratonom 
se je na progo podala odločno. Po 
prihodu v cilj ni čakala na razglasi-
tev rezultatov, zato je šele nakna-
dno izvedela, da je v svoji kategoriji 
zmagala. In da jo čaka zmagovalni 
kipec – enak, kot ga je dobila tudi le-
tos, ko jo je napovedovalec poklical 
na najvišjo stopničko zmagovalne-
ga odra. Od tam se je sredi Ljublja-
ne zaslišala beseda aleluja kot izraz 
njene globoke vere in zahvale za da-
rove, s katerimi je obdarjena.

Benjamin Kanjir

Prvo julijsko soboto je na špor-
tnem igrišču na Rečici ob Savinji 
potekal Likarjev memorial v od-
bojki na mivki in malem nogo-
metu. Športno društvo Mladost 
je dogodek pripravilo v spomin 
na člana Aljošo Likarja, ki je kot 
mladostnik umrl zaradi zahrbtne 
bolezni. 

ODBOJKA NA MIVKI
V odbojki se je pomerilo pet 

trojk, ki so igrale po sistemu vsak 
z vsakim na dva dobljena niza. V fi-
nalu sta se pomerili ekipi Pi in Uri 
company. Po enakovrednem boju 
na mreži je zmagal Pi. Tretje mesto 
je zasedla ekipa Haribo, ki je tesno 
premagala Sončke. 

TURNIR V MALEM 
NOGOMETU

Nogometnega turnirja se je ude-
ležilo devet ekip iz različnih krajev 
naše doline, Koroške, Velenja in 
Trojan. V prvem polfinalu je ekipa 
NK Direkt Dolič premagala Bar Pit 
Stop iz Velenja, v drugem polfina-

lu pa je bila ekipa Časles boljša od 
L'bincev. Za tretje mesto so se izva-
jali kazenski streli, kjer so več zna-
nja in sreče premogli L'binci. V fi-
nalnem obračunu je v NK Direkt 
Dolič z 1:0 premagal ekipo Časles 
in tako osvojil turnir. 

Tekst in foto: Marija Šukalo
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Matična kronika za maj in junij 
     POROKE:

Elvis Troha iz Domžal in Vesna Jeras iz Ljubljane
David Predovnik iz Dol-Suhe in Sara Stefanović z Rečice ob Savinji
Primož Prodnik in Nataša Robnik Prodnik, oba iz Solčave
Peter Brezovnik iz Velenja in Tina Ažman iz Gorenja
Marko Fedran iz Nove Štifte in Lidija Slapnik iz Brda
Grega Praprotnik iz Homca in Vanja Obojnik iz Šmartnega ob Dreti
Miha Škafer iz Gotovlja in Martina Rosc iz Paškega Kozjaka
Alen Halilović in Anja Šnuderl, oba iz Novega mesta
David Kašnik in Lora Leskovar, oba iz Trobelj
Matjaž Štruclj in Darja Dobnik, oba s Prihove
Peter Polovšak in Maja Bubik, oba iz Malega Vrha
Izak Lipnik iz Mozirja in Špela Čanžek Časl iz Homca
Erik Majhenič iz Vranskega in Rebeka Krebs iz Gornjega Grada
Nemanja Jozić in Dajana Bošnjak, oba iz Velenja
Filip Eremita iz Lačje vasi in Mojca Štorgelj z Rečice ob Savinji
Peter Klemenšek in Elizabeta Špela Mahne, oba iz Ljubljane
Tadej Časar in Sanja Klarić, oba iz Celja
Mitja Krebs iz Meliš in Vesna Jamnik iz Gornjega Grada

     SMRTI:
Anton Hren iz Kokarij
Franc Hribernik iz Lenarta pri Gornjem Gradu
Frančiška Fricelj iz Potoka
Marjan Bevc iz Okonine
Aleš Tostovršnik iz Radmirja
Franc Šumet iz Logarske doline
Marija Purnat iz Bočne
Petra Bastl Čeplak iz Bočne
Ida Banko iz Šentjanža
Roza Goličnik iz Lepe Njive
Marija Verko iz Žlabra
Ljubica Zupanc iz Šentjanža
Alojzij Zavolovšek iz Mozirja
Štefanija Potočnik iz Nove Štifte

POTOPISNO PREDAVANJE V SOLČAVI

Pet prijateljev v Maroku

LOKOSTRELSKI KLUB GORNJI GRAD

Dan za druženje in spoznavanje lokostrelstva

Najmlajši so streljali pod nadzorom izkušenih članov kluba. 
(Fotodokumetacija Lokostrelskega kluba Gornji Grad) 

Plezalci na potopisnem predavanju v Solčavi (Foto: Tjaša Pečovnik) 

V okviru tekmovanja v balvan-
skem plezanju v Solčavi so pripravi-
li potopisno predavanje o plezanju v 
Maroku. Matic Grudnik, Martin Molič-
nik, Matevž Vršnik, Tomaž Peternel 
in Uroš Cigljar so se v mesecu mar-
cu podali pod visoke stene gorov-
ja Atlas. Pripovedovanje mladih ple-
zalcev o edinstvenih doživetjih brez 
sodobnih razvad, v družbi prijaznih 
Berberov, je navdušilo poslušalce.

PRVENSTVENA 
ZGORNJESAVINJSKA SMER 

(VI+, V+)
Kmalu po pristanku v Marrake-

shu, kjer so fantje preživeli prvo 
noč, so spoznali, da bo dežela 
postregla s številnimi nepozabnimi 
izkušnjami. Nad vasjo, v kateri so 
bivali, se raztezajo mogočne ste-
ne rdečega apnenca, s številnimi 
opremljenimi smermi različnih te-
žavnosti. Že pri prvi preizkušnji jih 
kvaliteta maroške skale ni pustila 

ravnodušnih, zato njihovo navdu-
šenje z dnevi ni upadlo. Poleg tam-
kajšnjih klasik - Paroi de Sources, 
Belle et Berbere, Canyon Apache in 
drugih - so splezali tudi prvenstve-
no zgornjesavinjsko smer, na kar 
so še posebej ponosni.

IZKUŠNJA PRVINSKEGA SVETA 
Kljub temu, da so vsakodnevne 

plezalne aktivnosti postale njiho-
va stalnica, so si fantje vzeli čas tu-
di za počitek in raziskovanje okoli-
ce. Njihov gostitelj Mohamed jim je 
poleg koristnih nasvetov predstavil 
tudi kulinarično ponudbo, ki pa se 
je zaradi odmaknjenosti kraja bi-
vanja izkazala za precej enolično. 
Očarani nad prvinskim svetom, ti-
šino Atlasa in vrvežem Marrake-
sha, ki so ga izkusili prve in zadnje 
dni potovanja, so se po treh tednih 
vrnili domov. Zdaj že načrtujejo, 
kam se bodo odpravili prihodnjič. 

Tjaša Pečovnik

Ob prazniku Občine Gornji Grad 
člani tamkajšnjega lokostrelskega 
kluba vsako leto pripravijo dan od-
prtih vrat. Ob tej priložnosti se sre-
čajo člani, njihove družine in tudi 
takšni, ki se želijo preizkusiti v stre-
ljanju z lokom. 

Letos so dogajanju dodali še pi-
knik, saj so si ga tekmovalci in nji-
hovi spremljevalci z marljivim de-
lom na treningih in z dobrimi rezul-
tati res zaslužili. Na klubskem stre-

lišču pod šolo so bili najbolj zagna-
ni najmlajši, ki so streljali pod nad-
zorom izkušenih članov kluba. 

Morda se med temi, ki so se nad 
lokostrelstvom navdušili ravno ob 
tej priliki, skriva kakšen nov tekmo-
valec. V vrstah gornjegrajskih loko-
strelcev je namreč kar nekaj udele-
žencev svetovnih in evropskih pr-
venstev ter državnih prvakov. Njiho-
vo uspešno članico Tino Gutman v 
tem mesecu čaka nastop na sve-

tovnih igrah, ki so namenjene špor-
tnim disciplinam, ki niso vključe-

ne v program olimpijskih iger.
Štefka Sem
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IZ POLICIJSKE BELEŽNICE

Naročniki Savinjskih novic
imajo 15% POPUST pri objavah 

zahval in čestitk.

Kronika, Zahvale, Oglasi

ZAHVALA
V 95. letu življenja nas je zapustila draga teta

Ivanka PISTOTNIK, 
rojena Žerovnik

7. 6. 1923 - 8. 7. 2017

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste našo teto spremljali na nje-
ni zadnji poti. Hvala gospodu župniku za opravljen obred, gasilcem 
iz Nove Štifte, Društvu upokojencev Gornji Grad in Društvu zveze 
borcev Gornji Grad. Zahvaljujemo se tudi osebju Doma starejših ob-
čanov Gornji Grad, ki so zadnjih dvanajst let skrbeli za njeno dob-
ro počutje.

Brat Janez, Rafko Žerovnik in Sonja Boršnak 
z družinami

Kje si dragi, da prideš že po poti
srcu mojemu noseči sladki mir
ali pa zaman srce te moje čaka,
ti zaprl že srca si sveto dver.

ZAHVALA

Franc KRZNAR
25. 4. 1934 - 10. 7. 2017

Ob boleči izgubi našega dragega atija, dedija in pradedija se zahva-
ljujemo vsem, ki ste nam v teh težkih trenutkih stali ob strani, nam 
pomagali, nas tolažili in ga pospremili na zadnji poti.

Hvala tudi g. župniku Šelihu, pevcem, govorniku in gasilcem. 

Žalujoči vsi njegovi

Srce je omagalo,
tvoj dih je zastal,
a nate spomin
bo večno ostal.

• POMAGALI OBNEMOGLEMU
Šmartno ob Dreti: 11. julija ob 4.10 so v Šmartnem ob Dreti tamkajšnji ga-

silci pomagali obnemoglemu občanu. 

• NA ZABAVI UDARIL SODELAVCA
Varpolje: 14. julija v večernem času so bili policisti obveščeni o kršitvi jav-

nega reda in miru na igrišču v Varpoljah, kjer so imeli delavci zasebnega 
podjetja interno zabavo. Policisti so opravili intervencijo in ugotovili, da je 
moški zaradi nestrinjanja pri opravljanju dela v podjetju v obraz udaril so-
delavca. Pri tem je slednji dobil lahko telesno poškodbo. Zoper kršitelja sledi 
kazenska ovadba na okrožno državno tožilstvo.

• POŠTENI NAJDITELJ
Luče: 15. julija v večernem času je občan poklica na klicni center policij-

ske uprave v Celju in povedal, da je na bankomatu v Lučah našel denar, ki 
ga je lastnik po dvigu pozabil vzeti iz reže bankomata. Patrulja PP Mozirje je 
prevzela denar, ki ga lahko lastnik ob dokazilu prevzame na mozirski poli-
cijski postaji.

• PLANINCA OBŠLA SLABOST
Ojstrica: 15. julija je okoli 11. ure na Ojstrici planinca obšla slabost. Ak-

tivirani so bili gorski reševalci iz Celja, posadka s helikopterjem Slovenske 
vojske in dežurna ekipa GRS. Obolelega planinca so prepeljali v UKC Lju-
bljana.

• PLANINEC SE JE ZAPLEZAL
Mrzla gora: 15. julija se je ob pol osmih zvečer na Mrzli gori v občini 

Solčava zaplezal planinec. Posredovali sta dežurna ekipa GRS in posad-
ka s helikopterjem Slovenske vojske. Planinca so rešili iz stene in prepelja-
li v dolino. 

• NATANKAL IN ODPELJAL
Nazarje: 15. julija v popoldanskem času je neznani voznik tovornega vo-

zila na bencinskem servisu v Nazarjah natočil za 100,35 evrov dizelskega 
goriva in nato odpeljal, ne da bi gorivo plačal. S posnetkov video nadzora je 
bilo ugotovljeno, da gre za vozilo znamke MAN ali DAF z belo kabino in dvi-
galom. Sledi kazenska ovadba na okrožno državno tožilstvo.

• PRETEP V GOSTILNI
Nova Štifta: 16. julija v večernem času so bili policisti obveščeni o kršitvi 

javnega reda in miru v gostilni Texas bar. Policisti so opravili intervencijo in 
ugotovili, da gre za več kršiteljev, od katerih so bili trije tudi nekoliko poško-
dovani. Na kraj dogodka je bilo zato poklicano reševalno vozilo. V pretepu 
so bili uporabljeni kij, kovinska palica in steklenice. Sledi kazenska ovadba 
na okrožno državno tožilstvo.

• NESREČA V GOZDU
Bočna: 17. julija ob 17.15 se je v gozdu v bližini naselja Bočna poškodo-

val občan. Gasilci PGD Bočna so nudili pomoč pri oskrbi in prenosu poško-
dovanca reševalcem nujne medicinske pomoči, ki so poskrbeli, da je bil ob-
čan nato prepeljan v bolnišnico.
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Za razvedrilo

(Foto: MŠ)

MERI IN UNIFORME
Da je Meri Gluk, gasilka iz PGD Šmartno ob Dreti in tamkajšnja foto-

-dokumentaristka, vneta na vse vrste uniform, je znano daleč naokrog. 
Tudi sama ponosno nosi gasilsko uniformo, na srednjeveški gostiji pri 
nazarskem Vrbovcu pa si je tako na moč ogledovala viteško opravo bo-
jevnika, da jo je le-ta povabil bliže in … nastal je srednjeveški bojni »selfi«.

PILA IN TEKLA, A NI POLILA
Na unikatnem tekaškem srečanju v spodnji Savinjski dolini je pila pivo 

in tekla na miljo tudi Bernarda Zvir, tekačica iz Zgornje Savinjske doline. 
Pivo ji je odlično teklo, a še bolj so tekle njene noge. Po štirih malih »pirih« 
je gladko zmagala in tako postala državna prvakinja v kulinarično-teka-
škem športnem spektaklu. Bernarda je po podelitvi zmagovalnega bo-
kalčka piva Kozel zvrnila še vrček pira iz žalske fontane.

VLCERJI IMAJO POSEBNE VATLE
Na vlcerskem tekmovanju v Cirkovcah so se v pasji vročini po tleh me-

tali tako mojstri žaganja kot tudi člani sodniške ekipe, ki so preverjali mili-
metrsko odstopanje od normativnih zahtev. Da je šlo zares, je dokazal šef 
nazarskih gozdarjev Toni Breznik (v sredini), ki se ni pogajal s tekmoval-
ci, le odčital je toleranco odstopanja v odžaganem kotu hlodovine in na-
to razglasil odbitne točke. Mladi vlcer pa: »Kiksnil sem le za mišjo finko …« 

(Foto: JM)

(Foto: JM)

(Foto: JM)
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KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 30. številki SN

2017

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):

Križanka, Informacije

Veter. postaja Mozirje, tel.: 5831-017, 5831-418, 839-02-20, 839-02-21.
Dežurni živinozdravnik je dosegljiv na tel.: 041-724-972.
Sprejem naročil in izdaja zdravil: delavnik: od 7. do 8.30 ure, nedelje, prazni-
ki: od 7. do 8. ure. Veterinarski higienik (konjaška služba), tel.: 545-10-31.
Ambulanta za male živali: od pon. do pet. od 7. do 12. ure in od 15. do 18. 
ure, sobota od 7. do 8.30 ure.

D e ž u r n e  s l u ž b e

VETERINARSKO DEŽURSTVO

ZDRAVSTVENO DEŽURSTVO
Dežurna služba je ob delavnikih od 20. ure zvečer do 7. ure zjutraj, ob so-
botah in nedeljah od 7. ure (sobota) do 7. ure (ponedeljek), enako velja tu-
di za državne praznike, v zdravstveni postaji Mozirje. V času dežurstva  so 
možni tudi zdravniški nasveti po telefonu 837-08-00.

DEŽURNA SLUŽBA ELEKTRO CELJE
Vse prijave okvar se javljajo direktno v Celje v center vodenja, od koder se 
nato napoti dežurni elektromonter na teren. 
(03) 42 01 000 (centrala)
(03) 42 01 180 (prijava napak na števcu) od 7. do 15. ure
(03) 42 01 240 (prijava napak na omrežju) 24 ur/dan

DEŽURNE SLUŽBE KOMUNALNIH PODJETIJ
Dežurna služba na javnih vodovodih na številki GSM 041 621 950.
Dežurni vzdrževalec Komunala d.o.o. Gornji Grad: 041-390-145.
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Napovednik, Mali oglasi, Oglasi

◊	KMETJE,	GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. Opravljamo tudi vsa osta-
la dela s strojno mehanizacijo ter kiper prevoze. Kvalitetno in po-
ceni; Brlec Franc 041/606-376.

GP Brlec d.o.o., Krnica 50, 3334 Luče.      

◊	ŠIVILJSTVO	ŽANA	
Šivanje po meri, kostimi, srajce, hlače in razna popravila (menja-
va zadrg, krajšanje, ožanje). Gsm 041/498-943. 

Oblak Z. Barbara s.p. Ljubija 88, 3330 Mozirje.

Sobota,
22. julij

ob 9.00. Športno igrišče v Gornjem Gradu
Turnir v malem nogometu 
ob 9.00. Bohačev toplar v Nazarjah
Razstava zelišč (7. obletnica kmečke tržnice)
ob 10.00. Ljubno ob Savinji, Vrbje
11. Mednarodno srečanje ljubiteljev 
starodobnih vozil
ob 16.00. Zbor pred TIC-em v Gornjem Gradu 
Vodni dan in družinski kolesarski izlet
ob 16.00. Ljubno ob Savinji, Vrbje
Družabno srečanje z Zgornjesavinjskimi starodobniki
ob 17.00. Ljubno ob Savinji, piknik prostor Gril
Priprava kope za »kuhanje« oglja
ob 17.00. Športno igrišče v Gornjem Gradu
Streetball turnir 
ob 18.00. Veselični prostor v Gornjem Gradu
Tržnica in predstavitev koles ghost in scott
ob 20.00. Veselični prostor v Gornjem Gradu
Veselica s skupino Nalet in Manco Špik

Nedelja,
23. julij

ob 14.00. Zbor pri Kulturnem domu Radmirje
7. Pohod prijateljstva
ob 15.00. Pred gostilno Menina v Gornjem Gradu
Čebelarska povorka 
ob 16.00. Veselični prostor v Gornjem Gradu
Veselica z ansamblom Lojtrca in Mika nas

Torek,
25. julij

ob 10.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Dopoldanska čajanka

Četrtek,
27. julij

ob 10.00. Foršt
Likovna delavnica Slikam s prijatelji 
(Šerbela Rupnik)
ob 17.00. Kulturni dom Ljubno ob Savinji
Nastop otroške folklorne skupine z gosti
ob 19.00. Cerkev sv. Elizabete na Ljubnem ob Savinji
Koncert orgelske glasbe

Napovednik dogodkov

ŽIVALI – PRODAM
Prašiče, najboljše mesnate pa-
sme za dopitanje na večjo težo, 
Fišar; gsm 041/619-372. 
Telico simentalko, staro leto in 
pol, prodam; gsm 041/315-320.
Telico sr, pašna, breja 8,5 mese-
cev, prodam; tel št. 58-32-360 in 
gsm 041/543-552.
Prodam bikca rdeči holštajn, sta-
rega en teden; gsm 041/589-165.
Prašički mesne pasme, linija 12, 
težki cca 25 kg, več kom., pro-
dam, cena 2,5 eur/kg, možna 
dostava; gsm 041/372-040.
Prodam telico simentalko, brejo 
8 mesecev, pašno, brez rogov; 
gsm 041/226-251.
Prodam bikca čb, starega 10 dni; 
gsm 041/519-507.
Bikca čb, starega 10 dni prodam; 
gsm 031/619-117.

ŽIVALI – ODDAM
Oddam tri male muce; gsm 
051/211-529.

ŽIVALI – KUPIM
Kupim kravo, telico za zakol, do-
pitanje, in teličke nad 100 kg, 
mesni tip; gsm 031/533-745.
Kupim telice in krave za zakol; 
gsm 031/832-520.
Kupimo teličke, stare do 10 dni, 
in prodamo telico, 200 kg, simen-
talko; gsm 041/239-017.

DRUGO – PRODAM
Prodamo mladi krompir; gsm 
031/815-238.
Prodam rdečo peso za vlaganje; 
gsm 041/354-568.
Prodam rabljeno tendo 4,50 
m, cena po dogovoru; gsm 
070/439-445.
Prodam otroško kolo na 6 pre-
stav, 20-colska kolesa, znam-
ke nakamura, malo rabljen in 
dobro ohranjen; gsm 041/711-
988.
Prodam dvokrilna PVC balkonska 
vrata in kotno pisalno mizo; gsm 
041/962-546.

NEPREMIČNINE 
V Sp. Krašah prodamo 1 hektar 
travnika; gsm 031/453-163.
Prodam trisobno stanovanje 
v bloku na Ljubnem, 70 m2 
in balkon, je opremljeno; gsm 
041/554-820.
Ugodno prodam 87 m2 veli-
ko stanovanje v Mozirju; gsm 
030/284-699.
Poslovni prostori v centru Mozir-
ja, primerni za različne dejavno-
sti, oddam; gsm 041/650-151.
Kmetijsko zemljišče v Ljubiji - Ko-
lovrat prodam, 3633 m2; gsm 
070/777-281.
Najamem manjši skladiščni 
prostor v Mozirju, Nazarjah ali 
okolici; gsm 040/220-643.
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